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گفت وگوی »صبح امروز« با یک شاهنامه پژوه در مورد تأثیر 
ادبیات بر محیط زیست و آموزش کودکان؛ 

شهر دوستدار 
کودک کجاست؟

تهران  با  نظامی  همکاری  سرگیری  از  به  مسکو  تمایل 

تحریم  نام  به  چیزی  لاوروف: 
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تاکید بر اجرای قانون جرم سیاسی
سیدامیررضا انوار

*حقوقدان و وکیل دادگستری
بخشنامه ریاســت محترم قوه قضاییه درباره« لزوم اجرای عدالت و رسیدگی منصفانه به اتهامات 
مرتکبان جرم سیاســی«، جهت اجرای قانون جرم سیاســی مصوب ۲۹ فروردین ۹5 باعث شــده 
کــه توجه به اصل عدالت ورعایت حقوق متهمین سیاســی وانفکاک آن ازجرائم امنیتی، تاثیرقابل 

ملاحظه ای در ادبیات حقوقی، سیاسی و انشاالله عملکرد، ایجاد گردد.
بنابراین پارادایم تنبیهی و برخورد با کســانی که با انگیزه سیاســی و بیان نظر و عقیده، به نحوی 
منتقد وضع موجود باشــند با کســانی که قصد ضربه زدن به اصل نظام و براندازی دارند، نکته ای 

قابل تامل است.
طبق قانون جرم سیاسی در منظر عدالت کیفری از اهمیت ویژه ای برخوردار است. با بررسی اصول 
حقوقی و میثاق های حقوق بشــری، احترام و کرامت انسانی یکی از حقوق و آزادیهای بنیادین به 
شمار می آید و مقرر شده با انسانها گذشته از نژاد و رنگ پوست و باورهای سیاسی و ایدئولوژیک 

با احترام و رعایت شان و منزلت انسانی او برخورد شود.
در آموزه های اســلامی ، خداوند انسان را موجودی شریف قرار داده و کرامت انسان یک موهبت و 
امانت الهی است و همه انسانها و دولتها باید این کرامت را به عنوان حق بشناسند. منشور دیگری 
کــه اثر قابل ملاحظه ای بر غنای اصول اخلاقی و اســلامی و حقوقی و مفهوم عدالت در جهت 
تکمیل اندیشــه های حقوقی و احترام به کرامت انســانی دارد، قانون اساسی است که در مقدمه و 
اصول آن »آزادی و کرامت ابناء بشر« را سرلوحه اهداف خود قرار داده و در اصل ۲ قانون اساسی 
ایمــان به  »کرامت و ارزش والای انســان« به عنوان یکی از پایه هــای بنیادین نظام جمهوری 

اسلامی ایران، برشمرده شده است.
به این ترتیب برابر اصل 1۶8 قانون اساســی »رســیدگی به جرائم سیاسی و مطبوعاتی علنی و با 
حضور هیات منصفه در محاکم دادگستری صورت می گیرد. نحوه انتخاب، شرایط، اختیارات هیات 

منصفه و تعریف جرم سیاسی را قانون  بر اساس موازین اسلامی معین می کند.«
ایــن اصول در مجموع روندی خلاق و پویا و قرائتی اصیل از اصول عدالت و حکومت قانون ارائه 
میدهد. البته با نگرش به قانون جرم سیاســی، اندیشــمندان حقوقی بر این قائل اند که این قانون 
تعریف دقیق جرم سیاســی و ملاک و ضابطه ای برای سیاســی شناختن جرم انتسابی ارائه نکرده 
اســت، لذا تشخیص سیاسی بودن اتهام بر عهده دادگاه یا دادسرایی که پرونده در آن مطرح است، 

قرار داده شده، و آنچه در ماده یک قانون فوق، آمده تعیین مصداق است نه تعریف جرم سیاسی.
براساس ماده ۴ قانون جرم سیاسی، نحوه رسیدگی به جرم سیاسی و مقررات هیات منصفه مطابق 
قانون آیین دادرســی کیفری اســت. حضور هیات منصفه به صورت علنی و به نمایندگی از افکار 
عمومی و اعلام مجرمیت یا بی گناهی متهم از دیدگاه هیات منصفه اســت، با دادرسی منصفانه و 

عدالت قضایی سازگاری دارد.
به موجب ماده 5 قانون فوق احصاء مصادیق جرم سیاســی را به تشــخیص دادگاه و دادســرای 
رســیدگی کننده به پرونده متهم منوط کرده اســت. به موجب بندهای ۷گانه ماده ۶ قانون مرقوم، 
امتیازات و تمایزی برای متهمان و محکومان سیاســی قائل شــده اند. مانند: »مجزا بودن محل 
نگهداری در مدت بازداشــت و حبس از مجرمان عادی، ممنوعیت پوشاندن لباس زندانی در طول 
بازداشت و حبس، ممنوعیت حبس انفرادی ...، حق ملاقات و مکاتبه با بستگان طبقه اول در طول 

مدت حبس، حق دسترسی به کتب، نشریات، رادیو و تلویزیون در طول مدت حبس.«
ظهور دیدگاه جامعه شــناختی در حوزه عدالت کیفری و سیاســی به غِنای اندیشــه های عدالت 
محوری توجه شایانی نموده است که با عنایت به منویات ریاست محترم قوه قضاییه، اجرای عدالت 

و حکومت قانون و احترام به کرامت انسانی را وجهه همت خویش قرارداده است.

جهاننما

طرح عادی سازی و آخرین میخ بر تابوت اتحادیه 
عرب

رد پیش نویس قطعنامه فلســطین درباره طرح عادی ســازی توســط اتحادیه عرب یک کودتای 
خودسرانه نبود، بلکه آخرین میخ بر تابوت این اتحادیه بود.

به گزارش میزان  پایگاه »میدل ایســت مانیتور« در مطلبی نوشــت »اتحادیه عرب هر زمان که 
اربابش در کاخ ســفید دستور می دهد احیا می شــود؛ همانطور که در دوره ریاست جمهوری بوش 
پــدر پس از حمله رژیم صدام به کویــت، این اتفاق افتاد؛ در زمان حملــه رژیم صدام به کویت، 
کشــور های عربی یک شبه گرد هم جمع شدند و توافق کردند هر آنچه را که از آنها خواسته شده 

است، بلافاصله انجام دهند.«
این اتحادیه هنگامی که رژیم صهیونیستی در سال 1۹8۲ و ۲00۶ به لبنان حمله کرد، یا هر زمان 

که بار ها به نوار غزه حمله کرده و آن را بمباران کرده است، گرد هم جمع نشده است.
رژیم صهیونیســتی حتی در شبی که اتحادیه عرب جلسه شــرم آور اخیر خود را برگزار کرد، غزه 

را بمباران کرد.
اتحادیه عرب همچنین در برابر قتل عام های بی رحمانه ای که رژیم صهیونیستی علیه فلسطینی ها 

مرتکب شده است، سکوت می کند.
این اتحادیه از شــهرک سازی های غیرقانونی رژیم صهیونیستی در سرزمین های اشغالی فلسطین 
و همچنین محاصره ناعادلانه نوار غزه توســط این رژیم چشــم پوشی کرده است؛ علاوه بر این، 
اتحادیه عرب هیچ کاری در مورد »یهودی ســازی« اماکن مقدس توســط این رژیم انجام نداده 

است.
این اتحادیه همچنین ورود هواپیما های رژیم صهیونیســتی از سال ۲011 تاکنون به حریم هوایی 
سوریه که باعث مرگ و ویرانی در این کشور شده اند را فقط تماشا کرده است؛ هواپیما های رژیم 

صهیونیستی بر فراز لبنان نیز پرواز کرده اند و حتی مراکزی را در مرز عراق هدف قرار داده اند.
اتحادیه عرب نتوانســت مانع حمله آمریکا به عراق در ســال ۲003 شود و یا حتی آن را به چالش 

بکشد و عراق در مقابل چشمان این اتحادیه از بین رفت.
این اتحادیه در ســودان نیز غایب بود و هیچ تلاش جدی برای جلوگیری از تشدید بحران سودان 

و تقسیم نهایی یک کشور عربی به دو کشور رقیب نکرد.
فهرســت غیبت اتحادیه عرب در نقاط بحرانی که اعضای این اتحادیه را تحت تأثیر قرار می دهد 
بسیار بلند است؛ به طور مثال در موضوع حمله ائتلاف سعودی به یمن تحت فرمان عربستان و با 
همراهی امارات که این کشــور را نابود کرده و بدترین فاجعه انسانی را در جهان ایجاد کرده است؛ 
هم عربســتان و هم امارات عضو اتحادیه عرب هستند؛ همچنین محاصره قطر توسط کشور های 

عضو این اتحادیه، بار دیگر به تحت فرمان عربستان سعودی و امارات.
آنچه در یمن و قطر اتفاق می افتد، باعث تمسخر ادعای اتحادیه عرب مبنی بر اینکه هدفش بهبود 

روابط بین اعضای این اتحادیه در مورد موضوعات مشترک است، می شود.
در حالی که اتحادیه عرب خوشــحال اســت که به امارات و بحرین اجازه می دهد که روابط خود با 
رژیم صهیونیســتی را بدون هیچگونه تحریم یا حتی محکومیت عــادی کنند، این واقعیت را که 
عربســتان و امارات به یک کشــور عضو این اتحادیه حمله کرده انــد و آن را دیگری را محاصره 
می کنند، نادیده می گیرد.»میدل ایســت مانیتور« در پایان نوشت »در واقع، اتحادیه عرب هرگز در 

هیچ موضوع مربوط به کشور های عربی تاثیرگذار نبوده است.«

تمایل مسکو به از سرگیری همکاری نظامی با تهران 

لاوروف: چیزی به نام تحریم تسلیحاتی ایران وجود ندارد
محمد جواد ظریف، وزیر 
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ایران  امــور خارجــه 
در  عصر چهارشــنبه 
تلاش بــرای تقویت 
تهران -مســکو  روابط 
وی  شد.  روسیه  رهسپار 
به مســکو  بدو ورود  در 
ستایش  با  سخنانی  طی 
از نقــش مهــم چین و 
از  روســیه در حمایــت 
مصوبات شورای امنیت و 
مقابله با اقدامات و قانون شکنی های آمریکا 
در ایــن شــورا گفــت: »دولت روســیه و 
نمایندگی این کشور در سازمان ملل متحد، 
بهتریــن موضع را در کنار چین طی مراحل 
دشوار چند ماه اخیر داشته اند و نقش رهبری 
را در برابر قانون شکنی آمریکا ایفا کرده اند.«
بر اســاس اعلام ســازمان ملل و بر اساس 
قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت، حدود 3 هفته 
دیگر )از ۲۷ مهرماه( تحریم های تسلیحاتی 
ایران لغو خواهد شد. سرگئی لاوروف، وزیر 
امور خارجه روســیه روز ســه شنبه گذشته 
در گفتگو با شــبکه ســعودی العربیه گفت: 
چیزی به نام تحریم تسلیحاتی ایران وجود 
ندارد، شــورای امنیــت در قطعنامه ۲۲31 
مطابق با بند هفتم منشــور سازمان ملل که 
برجام را تایید می کند، اعلام کرد که ارسال 
تسلیحات به ایران و صادرات اسلحه از این 
کشــور موضوع مورد بررسی شورای امنیت 
اســت. وی تاکید کــرد: روز 18 ماه اکتبر 
تحریم تســلیحاتی ایران متوقف خواهد شد 
و هیچ گونه محدودیتــی پس از این تاریخ 
اعمال نخواهد شــد. لاوروف اظهار داشت: 
من نمی توانم به جای طرف های آمریکایی 
سخن بگویم، زیرا آن ها حرف های عجیب 
زیادی می زنند، اما من احتمالا یک موضوع 
را می دانــم زمانی که مقامــات آمریکایی 

به طور رســمی ادعا می کنند که همچنان 
عضو برجام هســتند من فقــط می توانم به 
آن هــا یاداوری کنم که بــه مقررات احترام 
بگذارنــد. دونالد ترامپ دســتوری را برای 
خــروج از برجام امضا کرد و از همان لحظه 
حــق رای آمریکا که قبلا بــه عنوان عضو 
برجام بود، لغو شد. وزیر خارجه روسیه افزود: 
آن ها با این مســئله مخالفــت می کنند که 
قطعنامه ۲۲31 ســازمان ملل برمبنای بند 
هفتم منشور این ســازمان است و به همه 

اعضای ســازمان ملل ارتبــاط دارد. آمریکا 
از برجام به طور رســمی خارج شــده است. 
در قطعنامه ۲۲31 گفته شــده است که هر 
گونه تلاش برای از سرگیری تحریم ها فقط 
می تواند از سوی اعضای برجام انجام گیرد، 
اما آمریکا دیگر عضو این توافق نیست. وی 
خاطرنشان کرد: اگر آمریکا کشور های دیگر 
را به اعمال تحریــم در صورت همکاری با 
ایران تهدید کنــد من تعجب نمی کنم، زیرا 
آمریــکا تحریم های خــود را در همه نقاط 

جهان و بدون دلیل بکار می گیرد.
بــا توجه به ســخنان لاورف در حال حاضر 
ایران با دو دسته از کشور ها در عرصه سیاست 
خارجی روبرو اســت، دسته اول کشور هایی 
هســتند که در برجام باقی ماندند و با تمدید 

تحریم های تســلیحاتی ایــران و همچنین 
فعال ســازی مکانیزم ماشه مخالفت کردند. 
این کشور ها هنوز به زنده بودن برجام معتقد 
هستند و در این زمینه با آمریکا به مخالفت 
پرداختند. این موضوع باعث ایجاد منازعه ای 
بی سابقه در شورای امنیت سازمان ملل شد. 
از سویی دســته دوم کشور هایی که ایران با 
آن طرف است؛ آمریکا، رژیم اشغالگر قدس 
و چند کشــور عربی هســتند که این روز ها 

احساس نزدیکی بســیار زیادی می کنند، در 
حال حاضــر افراطی ترین افراد تاریخ معاصر 
سیاســت آمریکا بر ســر کار هستند و آن ها 
می خواهند به هر نحــوی تمام تحریم هایی 
که شــورای امنیت ذیل قطعنامه ۲۲31 رفع 
کــرده بود را برگرداننــد، در این باره آمریکا 
خــود را وارد یک دعــوای حقوقی کرد که 
عمــلا در آن نــاکام مانــد. آمریکایی ها در 
حال حاضر خود را در عرصه سیاســت بین 
الملل تنها تــر از هر زمان دیگری می بینند، 
اما در داخل کشــورمان نیز نباید با اقدامات 
تحریــک آمیز که به زیان ایران تمام شــود 
تمام دســتاوردهای چند وقت اخیر را به باد 
داد. سخنان نسنجیده  در چنین شرایطی تنها 
هزینه برای کشور به بار می آورد و نتیجه ای 

نیز در بر ندارد، آن هم در شــرایط فعلی که 
آمریکا تمام تلاش خود را می کند تا ایران را 
بــه عنوان یک عامل بی ثبات کننده معرفی 
کند. در این راستا بیان برخی اظهار نظرهای 
نســنجیده نیز چیزی جز ضرر برای کشــور 
به دنبال ندارد و باعث بســته شــدن دست 
و پای دیپلماســی کشورمان برای مذاکره با 
کشور های دیگر خواهد شــد. روسیه اعلام 
کرده بعــد از رفع تحریم های تســلیحاتی، 
همکاری های نظامی خود با ایران را از ســر 

خواهد گرفت. اظهــارات لاوروف وزیر امور 
خارجه روســیه نیز موید این موضوع است 
کــه روس ها بــه همکاری نظامــی خود با 
ایران ادامه می دهند، امــا در مورد چین به 
نظر می رســد آن ها در ایــن زمینه محتاط 
باشند، از سوی دیگر ایران و چین همکاری 
راهبردی در زمینه نظامی ندارند، در نهایت 
ایران می تواند از تاریخ ۲۷ مهرماه به بعد به 
تجارت و خرید و فروش سلاح های متعارف 
در دنیا بپردازد و در این زمینه قطعنامه ۲۲31 
شورای امنیت پشتیان حقوقی اقدامات ایران 
است. بدون شک آمریکا فشار زیادی خواهد 
آورد تا مانع از خرید ســلاح توســط ایران 
شــود. با توجه به اینکه آمریکا شــرط خود 
بــرای رابطه و تجارت با کشــور های دیگر 

را رعایــت تحریم هایی که علیــه ایران به 
کار گرفتــه اعلام کرده، باید دید در ســطح 
جهانی صف آرایی کشور ها بعد از ۲۷ مهرماه 
چگونه خواهد بود، اما هرچه هســت، آمریکا 
تمام توان خود را برای مقابله با ایران به کار 
خواهد گرفت. در عین حال نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا بر نحوه مواجهه این 
کشور با ایران تاثیر به سزایی خواهد گذاشت. 
انتخاب  آمریکایــی  نامزد های  از  هرکــدام 
شــوند، به طور قطع راهبرد های مختلفی را 
در برابر آن ها باید اتخاذ کرد، بایدن با توجه 
به اینکه دموکرات اســت، نگاهش با ترامپ 
فرق می کند، در داخل کسانی هستند که بین 
دموکرات ها و جمهوری خواهان فرقی قائل 
نیســتند و با اظهارات ناامیدانه باعث فرصت 
سوزی های بیشماری می شوند. چگونه است 
که کشــورمان امروز برای گرفتن طلب های 
خود از کشور های مختلف با وجود تحریم ها 
مشکل دارد، اما در زمان برجام ۲00 میلیارد 
دلار از برجام نصیب کشــورمان شد و بعد 
از آن نیــز بــه میزان ۷0 میلیــارد دلار با 
کشور های اروپایی توافقنامه های اقتصادی 
منعقد شــد؟ بنابراین بین ترامپ و بایدن 
اختلافــات زیادی وجود دارد و از هر حیث 
انتخاب بایدن به نفع تهران اســت، رابطه 
ایران و آمریکا را باید از دو جنبه بررســی 
کــرد. از جنبــه راهبردی بــه دلیل تراکم 
دشــمنی بین دو کشــور، همچنان روابط 
خصومت آمیز بین دو کشــور وجود خواهد 
داشت و این مسئله در دراز مدت نیز ادامه 
می یابد، اما از جنبــه تاکتیکی می توان به 
مانند برجام با دولت آمریکا به تفاهم رسید 
و به سمت تنش زدایی حرکت کرد، بایدن 
برای این کار بســیار مناسب است، اما اگر 
ترامپ دوباره انتخاب شود، بسته به شرایط 
و اقتضائــات آن زمان باید سیاســت های 

متفاوتی را در پیش گرفت.

یادداشت

اظهارات لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه موید این موضوع است که روس ها به 
همکاری نظامی خود با ایران ادامه می دهند، اما در مورد چین به نظر می رسد آن ها در 

این زمینه محتاط باشند، از سوی دیگر ایران و چین همکاری راهبردی در زمینه نظامی 
ندارند، در نهایت ایران می تواند از تاریخ 27 مهرماه به بعد به تجارت و خرید و فروش 

سلاح های متعارف در دنیا بپردازد و در این زمینه قطعنامه 2231 شورای امنیت 
پشتیان حقوقی اقدامات ایران است

,,

نقدی:
 اینکه سپاه در اقتصاد ورود کند جزء مسائل استثنایی نیست

معاون هماهنگ کننده سپاه گفت: ما با مردم مان صادقیم، اگر اشتباه 
کردیم، می گوئیم و به دنبال عوام فریبی و شگرد رسانه ای نیستیم.

ســردار محمدرضا نقدی معــاون هماهنگ کننده ســپاه 
پاســداران در برنامه »بدون توقف« که از شبکه سه سیما 
پخش شــد، با اشــاره به اینکه همه ارتش های دنیا بخش 
عظیمی از اقتصاد را همراه خود دارند، گفت: اینکه ســپاه 
در اقتصاد ورود کند جزء مســائل استثنایی نیست، در رژیم 
گذشته تمام واردات موادغذایی عمده دست اداره تدارکات 
ارتش یعنی اتکا بوده که حالا به همه نیروهای مســلح و 
مردم عادی خدمات می دهد، تمام واردات را انجام می داده 

که از آن رانت بردارد.
به نوشــته فارس، وی افزود: در همه کشورها قسمت های 
سودآور رانتی در دست ارتش است، اینجا بخش پرزحمتش 
یعنی ســازندگی بر شانه سپاه و نیروهای مسلح است، این 
کار مزاحم کیســت؟ ثروت های کلان همیشــه در دست 
نیروهای مســلح دنیاست. اینکه رســانه های دشمن آنقدر 
روی ســپاه تمرکز کردند برای اینکه مزاحم شــان است از 
اینکــه می بینند هر جا که پروژه زمین مانده یکی می گوید 
من ادامه می دهم ناراحتند، دوســت دارنــد که وقتی قهر 
می کننــد برویم با التماس آنهــا را برگردانیم، برای همین 

شروع به جوسازی می کنند.
 نقدی در پاسخ به این سؤال که »چرا سپاه با رسانه هایی که 
دارد در اغنای افکار عمومی در شئون مختلف ضعیف عمل 
کرده« اظهار کرد: سپاه چه رسانه ای دارد؟ دو تا خبرگزاری 
که خودشــان هیئت مســتقل دارند، اینطور هم نیست که 
تحت امر ســپاه باشند. 300 شبکه ماهواره ای علیه انقلاب 
اســلامی تبلیغات می کنند که یکــی از محورهای اصلی 
تبلیغات هم بعد از مقام معظم رهبری، ســپاه و بسیج و بعد 
روحانیت هســتند، یعنی نهادهای مؤثر در حفظ انقلاب که 

روی آن تبلیغات می کنند.
وی گفت: شــما 300 کانال تلویزیونــی را چطور با دو تا 
سایت مقایســه می کنید؟ حجم رســانه هایی که به سپاه 
حمله می کنند، تبلیغات و جو رســانه ای روی ما هم تأثیر 
گذاشته وگرنه واقعیت اجتماعی این نیست، تبلیغاتی که در 

خصوص تعارض مردم با سپاه می شود اصلا درست نیست، 
ما در میان مردم و بطن جامعه هســتیم، مردم بسیار به ما 

احترام می گذارند.
این سردار ســپاه همچنین عنوان کرد: اما واقعا شاید این 
از اخلاص بچه هاســت که دوست ندارند فعالیت شان طرح 
و رسانه ای شود و مشــغول کار خودشان هستند و با اکراه 
می پذیرند که از خودشــان صحبت کنند یــا آمار و ارقام 
بدهنــد، این در حد تکلیف انجام می شــود، اما این وظیفه 
رسانه هاست که این کار را بکنند فقط هم سپاه نیست سایر 
اقشار مثل همین کادر پزشــکی هم همین طور، خودشان 
که نمی توانند رســانه تشکیل دهند از خودشان تبلیغ کنند 

این تکلیف رسانه است که در زوایای این اتفاق ها بگردد.
وی تاکید کــرد: اما من این انتقــاد را می پذیرم که ما در 
مقابل حجم تبلیغات دشــمن در تبیین بسیاری از مسائل 
به قدر کافی صحبت نکردیم، اگر شرایط عادی باشد موج 
شبهه ها نباشــد در حد عادی و متعارف کار انجام می شود 
اما در مقابل شــبهه افکنی لحظه به لحظه ای که برای هر 
مسئله سوژه و داستان ســازی می کنند قبول دارم که باید 
نســبت به آن کار بیشتری در عرصه رسانه و بیان مطالب 

برای مردم بکنیم.
نقدی در پاسخ به این سؤال که »سطح دسترسی خبرنگاران 
و افکار عمومی به اطلاعات در خصوص مســائلی از جمله 
هواپیمــای اوکراینی خیلــی پائین بود و اغنای مناســبی 
صورت نگرفت و سپاه کارکشــته عمل نکرد« یادآور شد: 
کارکشــته ای که می گویند معنی اش این اســت که قرائن 
بســیاری وجود داشته که ما می توانســتیم خودمان را به 
آن آویزان کنیم و بگوئیم اشــتباهی انجام نشده و دشمن 
جنگ الکترونیک کرده، رسانه هایی که روش دشمن را در 
لاپوشــانی ها و در کلاهبرداری و عوام فریبی ها می بینند 
انتظــار دارند که ما هم همان طور عمل کنیم در حالیکه ما 
با مردم مان صادقیم اشتباه کردیم می گوئیم اشتباه کردیم، 
انتقاد می کنند که چرا شما از آن روش ها استفاده نکردید؟ 
فلان قرائن می توانســت مستمســک قرار بگیرد که این 
قضیه را منکر شــوید، در حالیکه ما با مردم مان صادقیم و 

قرار نیست که از روش های دشمن استفاده کنیم، مردم هم 
قدر این صداقت را می دانند و به هین دلیل اعتماد دارند، ما 
هم دنبال عوام فریبی نیستیم که یک شگرد رسانه ای پیدا 

کنیم و مسئله را بپوشانیم، مردم برای ما غریبه نیستند.
معاون هماهنگ کننده سپاه همچنین در پاسخ به این سؤال 
که »لطفا در خصوص بحث پالایشــگاهی که آقای زنگنه 
مطرح کردند که ما پالایشــگاه نساختیم چون کشور دچار 
کثافت می شــد، توضیح دهید« گفت: از نظر من اینکه ما 
نفت مان را خام بفروشیم دیگران پالایش کنند و محصول 
را چند هزار برابر از آنها پس بگیریم یک فکر اســتعماری 
اســت، هرکس هر چه می خواد بگوید، یک موقع هست 
که از محیط زیســت به عنوان یک ابزار سیاســی استفاده 
می کنیم یک موقع است به آن پایبند هستیم، تمام زنجیره 
را باید در داخل کشــور داشته باشیم، پس تمام کشورهایی 
که پالایشــگاه دارند کشورهای شان را کثافت کردند، هیچ 
کشــوری نمی گوید پالایشــگاه به محیط زیســت ضربه 
می زند، یکی از مؤلفه های راه اندازی هر پالایشگاهی تأیید 

محیط زیست است.
وی افــزود: غربی ها چــون دیدند که علم روز به دســت 
کشــورهای آســیایی افتاد برای اینکه جلوی پیشرفت کار 
را بگیرند محیط زیســت را یک ابزار کردند که از این سال 
به بعد دیگر هیچ کس این کار را نکند. رهبر هم از ســال ها 
پیش مرتب تذکر دادند که خام فروشــی نکنید، کشور هم 
با کمترین حد صادرات نفت خام بالاخره اداره می شــود و 

فلج نشده است.
نقدی در پاســخ به این ســؤال که »چرا ســپاه در بحث 
خودروســازی وارد نمی شــود« گفت: ما هر جا وارد شدیم 
به درخواســت دولت بوده، در این خصوص کسی از سپاه 
نخواســته که در این زمینه ورود کنــد، ضمن اینکه اصلا 
نیازی به ســپاه نیســت، هرچند اخیرا به درخواست برخی 
از مدیران خود صنعت نه دســتگاه رسمی و دولت، در این 
حوزه کمک هایی به آنها می شــود و الحمدالله پیشــرفت 
خوبی هم داشــته اند، ولی در حوزه خودرو مسئله کوچک تر 
و ســاده تر از آن است که بگوئیم سپاه بیاید این موضوع را 

حل کند. مشکل ما در زمینه خودرو مشکل مدیریتی است، 
مشکل فنی وجود ندارد.

معــاون هماهنگ کننده ســپاه ادامه داد: بــرای اینکه اگر 
خوروی صد در صد بومی بســازید و طراحی کنید که قابل 
رقابت باشــد، هیچ مشــکل فنی در این زمینه وجود ندارد 
که آن را هم دولت و مجلس باید حل کنند، ماه هاست که 
وزیر صنایع نداریم، اگر گره فنی دارند حل آن مسئله با ما، 
کما اینکه همین الان هم این کمک می شود، اما در زمینه 
فنی در ســطح کمتر از ســپاه قابل حل است و الحمدالله 
ظرفیت هــای خوبی وجود دارد، وقتــی یک مدیر صنعتی 
می گویــد به من گفتند که در ســال جهش تولید تولیدات 

را پائین بیاورید این را که دیگر ما نمی توانیم حل کنیم.
نقدی همچنین در خصوص بحث مالکیت عمومی سپاه بر 
برخی از شرکت های خصوصی عظیم مثل ایرانسل اظهار 
کرد: ســپاه در ایرانسل حتی یک ســهم هم ندارد، بخش 
اعظم شــرکت ها و کارخانجاتی که نام نیروهای مسلح در 
آنها بود، ضمیمه بانک هایی بود که در سپاه، ارتش و نیروی 
انتظامــی و وزارت دفاع راه اندازی شــد، اینها همه بانک 
داشــتند به ضمیمه این بانک ها ســپرده هایی که مردم در 
بانک ها گذاشــته بودند صرف خرید و اداره شرکت هایی در 
تمام نیروهای مســلح شد که حالا سپاه پیشرو و توانمندتر 
بود، این موضوع ویژه ســپاه نبود، بخش اعظم شرکت ها و 
سهام آنها برای بانک ها بود که سود آنها هم به مردم تعلق 
می گرفت، که این بانک ها با تمام متعلقات پس گرفته شد، 
حالا ته مانده آن هم ممکن اســت مؤسساتی که تعدادشان 
کم است باشــد، اما ظرفیت آنها در اقتصاد یک هزارم هم 

نیست که بتواند نقش آفرینی مهمی داشته باشند.
وی در پایان درباره شفاف ســازی مؤسسات زیر نظر سپاه 
نیز بیان کرد: نهادهایی که ســپاه داشته شفاف است، آنها 
هیئت امنا دارند که در ســتاد کل نیروهای مسلح و وزارت 
دفاع است، طراز آنها در دیوان محاسبات رسیدگی می شود، 
اگر می خواهیــد ببینید پول ها کجا رفتــه؟ باید در زندگی 
فرماندهان ســپاه برود، بیائید ماشین های شان را ببینید که 

چه سوار می شوند، خانه های شان را ببینید.

مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پراید 1۴1 مدل 1385 به شماره پلاک 3۶ ایران 
۷۲8 ی ۴۷  به شــماره موتور 15۴00۷3 و شــماره شاسی S1۴8۲۲8515۷۶۷3 به نام 

شجاع شریفی زاده مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
قابل توجه همشهریان گرامی

به اطلاع می رســاند آقای حسن دلاور مسئول دفتر مشــاوراملاک به شماره عضویت 
۲۹10 به آدرس طبرسی جنوبی ۶۲ نبش کافی 1 پلاک 10

مشــارالیه درخواســت کناره گیری را دارد ، لذا از کلیه متعاملینی که در دفتر مشــارالیه 
مدارکی دارند خواهشــمند است جهت تسویه حســاب ، حداکثر ظرف مدت سی روز از 
تاریخ نشــر آگهی به محل فوق الذکر مراجعه و مدارک خود را تحویل بگیرند. لازم به 
توضیح اســت در صورت عــدم مراجعه در زمان فوق و یا عدم اعلام شــکایت خود  از 
مشارالیه ، اتحادیه هیچگونه مســئولیتی در قبال مشکلات و ادعاهای احتمالی نخواهد 

داشت
تلفن تماس دفتر مشاور املاک 0۹1551۹1۶35

روابط عمومی اتحادیه صنف مشاورین املاک مشهد
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اخذ مالیات از عایدی سرمایه راه کار 
مقابله با دلالان مسکن

عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: برای مدیریت بازار مســکن باید از سفته بازی 
جلوگیــری کرد، یکــی از راه کارهای موثر در مقابله بــا دلالان، اخذ مالیات از عایدی 

سرمایه است.
مجتبی یوســفی با اشاره به بررســی لایحه مالیات بر عایدی سرمایه در هیأت دولت، 
گفت: متأسفانه در سال های اخیر به دلیل نبود نظارت کافی، بازار مسکن دچار آشفتگی 

و تنش بسیاری شده و شاهد افزایش چند برابری قیمت ها در بازار هستیم.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: قطعا 
برای مدیریت بازار مسکن باید از سفته بازی جلوگیری کرد، یکی از راه کارهای موثر در 
مقابله با دلالان، اخذ مالیات از عایدی سرمایه است که در این راستا باید قوانین مصوب 

به درستی اجرایی شود و مانع از خرید و فروش مسکن با نرخ کاذب شود.
وی گفت: مالیات از عایدی سرمایه یکی از انواع پیشرفته در حوزه مالیاتی است که می 
تواند در ســاماندهی بازار کمک شایانی کند، البته این مسئله غیرقابل انکار است که ما 

باید به صورت ریشه ای نسبت به اصلاح و بهبود اقتصاد کشور اقدام کنیم.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: با اجرای مالیات از عایدی ســرمایه، اگر شما 
خانه ای را خریداری کرده و ســپس اقدام به فروش آن کردید، باید از محل ســود این 

معامله، بخشی را به عنوان مالیات پرداخت کنید.
عضو کمیسیون عمران مجلس افزود: مجلس از ارسال لایحه مالیات بر عایدی سرمایه 
از ســوی دولت استقبال می کند، اما قطعا اگر تعللی در این رابطه صورت گیرد، مجلس 

خود طرحی را در این رابطه را پیگیری می کند.

ابهت از دست رفته در بازار ارز
دلار در معاملات پشــت خطی وارد کانال ۲8 هزار تومان شد تا رکوردی جدید به ثبت 
رســاند. از زمانیکه در بازار ارز، نرخ ۲0 هزار تومان عادی شد، کانال های بعدی راحت تر 
پشــت سر گذاشته شدند. به نظر بازارســاز نگران است که این عادی سازی با صعود به 
دهه چهارم قیمتی، تشــدید شود. مسئله ای که انتظارات را بیش از پیش منفی می کند. 

اما در روز تعطیلی هرات، دلار می تواند در کانال جدید تثبیت شود؟
اقتصادنیوز نوشــت: هم زمان با اینکه دلار فاصله خــود با مرز 30 هزار تومان را کمتر 
می کند، رئیس کل بانک مرکزی از ایســتادگی این بانک برابر خواسته های تورم زا خبر 
داد. این حرف به این معنی خواهد بود که سیاســتگذار پولی، در این نقطه دیگر در برابر 
دیگر اضلاع تیم اقتصادی دولت ایستادگی خواهد کرد)جزئیات(. چرا که هر چه، تامین 
کســری  بودجه زین پس بر نقدینگی بیافزاید، عملا تورم های غیرقابل کنترل نزدیکتر 

خواهد شد.
برخــلاف اینکه رئیس جمهور اولویــت اول بانک مرکزی را تامیــن ارز برای واردات 
کالاهای اساســی پیشــتر اعلام کرده بــود، رئیس کل بانک مرکــزی مهمترین قدم 
در اصــلاح کلان اقتصادی را کنتــرل نقدینگی و مهار تورم اعلام کرده اســت. این 
اختلاف نظر ضمنی، هر برنده ای داشــته باشــد می تواند بر بازار ارز نیز موثر باشد، اگر 
اولویت بر تامین دلار ارزان برای واردات کالاهای اساســی باشد، بازنده این ایده تورم و 
برنده آن نوســانگیران ارزی خواهند بود. اما اگر تورم به اولویت اول بانک مرکزی بدل 

شود، در میان مدت، مردم برنده خواهند بود. 
نوسان قیمتی روز پنج شنبه

روز پنج شنبه بازار هرات، بازار تعطیل است. در نتیجه یک قطب نمای اصلی بازار تهران، 
در دسترس نیست. بنابراین چشم معامله گران در بازار روز، احتمالا به نرخ درهم خواهد 
بود. با اینحال، در معاملات فردایی هرات برای روز شنبه، ۲۷ هزار و ۶00 تومان قیمت 
خورده است. این سطح مقاومتی مهمی برای دلار هرات به حساب می آید. شکست آن 
سیگنالی است که می تواند به معنی تثبیت دلار در بالای مرز ۲8 هزار تومان باشد. نرخ 
درهــم در صورت تثبیت بالای ۷۶۷0 تومان، عملا راهــی برای دلار ۲۷ هزار تومانی 

باقی نمی گذارد.
صرافی ملی هنوز کانال جدید ۲8 هزار تومان را به رسمیت نشناخته، که البته به حرکت 
دلار در بازار امروز وابســتگی خواهد داشت. چرا که سیاست بازارساز، این است که هیچ 

فاصله رانتی در بازار ایجاد نکند. 
نگاه تکنیکالیست ها

زمانیکه در ابتدای ماه گذشته، دلار از مرز ۲3,500 تومان گذشت، بسیاری از تحلیلگران 
تکنیکال هدف دلار را ۲8 هزار تومان در کوتاه مدت پیش بینی کردند. به نظر آنها اکنون 
دست بالا را دارند، دسته ای از آنها در کانال ۲۷ هزار تومان پیش بینی می کردند که دلار 
به سقف کانال رسیده است، اگر قرار باشد سناریو آنها درست باشد، دلار باید طی امروز 
و فردا وارد فاز کاهشــی شــود. اما اگر از باند صعودی قبلی خارج شود، احتمالا اهداف 
بالاتری را در سر خواهد داشت. طی روزهای آینده، برخی منتظر عملیات ضربتی بانک 
مرکزی هســتند. از نظر آنها، نرخ ها به محدوده قرمز سیاستگذار نزدیک شده و بیش از 
این تحمل نخواهد شد. با اینحال، نوسانگیران روی ضعف سمت عرضه حساب ویژه ای 

باز کرده اند.

کوتاهازاقتصاد

رشد نرخ ارز تا کجا ادامه دارد؟

هشدار اقتصادانان از ثبت رکوردهای تازه
نرخ ارز روز به روز در حال 
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و هر  است  آمدن  بالا 
لحظه رکورد جدیدی 
را ثبت می کند. تورم، 
نرخ مســکن، خودرو و 
سایر اقلام نیز با توجه به 
آن محاسبه می شود و ما 
هــر روز شــاهد بــازار 
هســتیم.  بی ثبات تــری 
بانــک مرکزی که  حالا 
عاملیت اصلی تعیین این 
نــرخ را بر عهده دارد شــرایط حاکم برآن را 
ناشــی از هیجان مردم بیان می کند اما باید 
دید این ادعا تا چه میزان قابل قبول اســت، 
این نوع هیجان و رفتار در شرایط گذشته نیز 
وجود داشــت اما بانک مرکــزی هم بازار 
راکنترل کردو هم ارز هیجده هزار تومانی را 
به کانــال یازده هزار تومان کشــاند. از آن 
گذشــته بانک مرکزی توانســت ارز را تک 
نرخی کند و مقدار خرید آن را نیز مشخص 
نمایــد اما بعد از مدتی آن را تغییر داد بازهم 
بایــد دید که آیا بانک مرکــزی دیگر اراده 

کنترل بازار را ندارد یا هدف دیگری دارد.
به گزارش روزنامه )) صبح امروز (( اگر بانک 
مرکزی بخواهد مقصــر افزایش بی ضابطه 
قیمت ارز را بازار آزاد بداند بســیار غم انگیز 
اســت زیرا خود متولی اصلی قیمت گذاری 
و برخورد با متخلفین ارزی اســت. بررسی 
ادامه  از  بازارهــا در هفته گذشــته  عملکرد 
رشــد در بازارهای طلا و ارز خبر می دهد و 
بیشترین افزایش قیمت نیز برای معامله گران 
دلار رخ داد، اما به  نظر می رسد این موضوع 
نیز مانند ســایر موارد بــرای مردم به امری 

طبیعی تبدیل شده است.
به سراغ یکی از نمایندگان استان در مجلس 
شورای اسلامی رفتیم تا دلایل بی توجهی 
مســولان نســبت به این موضــوع را جویا 
شویم. نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس 
شورای اسلامی می گوید: ما شرایط خاصی را 

از نظر تامین ارز و دلار داریم که این موضوع 
واقعیتی است که باید بپذیریم و متناسب با آن 
مدیریت و برنامه ریزی داشته باشیم. متاسفانه 
جدا از بحــث تحریم هایی که از بیرون بر ما 
وارد شده اســت، در داخــل مجمع دولت نیز 
مباحث زیادی داریم که به آن دامن می زند.

بی توجهی دولت به افزایش نرخ ارز
 محســن زنگنــه در گفتگو با )) صبــح امروز (( 
ادامــه می دهــد: مــا در جلســات مکرر، 
همچنیــن  و  کارشناســی  بحث هــای  در 
کمیســیون ها با اعضای دولت، رئیس بانک 
مرکزی و معاون ارزی ایشــان در خصوص 
این موضوع صحبت کرده ایم اما دلیل اینکه 
این بحث زیاد جدی گرفته نمی شــود سوال 
بر انگیزاســت که باید آن را در جای دیگری 

دنبال کنیم.
وی بــا بیان اینکه )) وظیفه ســاماندهی به 
این شــرایط بر عهده دولــت و ما نمایندگان 
مجلس است (( خاطر نشان می کند: متاسفانه 
به دلیل اینکه دولت در ســال آخر کار خود 
قرار دارد، به طور کامل فضای سیاسی در آن 

حاکم اســت و هر گونه پیگیری و استفاده ما 
از ابزار قانونی را به نفع خود مصادره مطلوب 
می کنند، ما نیز برای اینکه تنشــی در کشور 
به وجــود نیاید و دولت بهانــه پیدا نکند تا 
بگوید مــا درحال پیش بردن کارها بودیم اما 
اقدامات مجلس باعث این اتفاقات شد، سعی 
داریم تا بیشــترین تعامل را با دستگاه های 

دولتی داشته باشیم.
دخالت های مشکوک در بازارسرمایه

این دکتــرای اقتصاد و نماینــده مجلس با 
ابراز اینکه )) وزیر اقتصــاد باید در رابطه با 
این موضوع پاســخگو باشد زیرا هم در بازار 
سرمایه و هم در بازار ارز دخالت هایی صورت 
می گیرد که کاملا مشــهود است (( تصریح 
می کند: مشــکلی که در بازار ارز وجود دارد 
این است که بســیاری از معاملات کاغذی 
وسوری طی شبانه روز در حال ملتهب کردن 
این بازار است و ما این موضوع را چندین بار 
بــه دولت،  آقــای همتــی و مجموعه های 
اطلاعاتی تذکــر داده ایم که این گونه بازار ها 
باید مســدود  شــود اما دولــت عملا جد  و 

جهدی ندارد.
وضعیت صادرات مطلوب است

وی با اظهار اینکه )) اکنون وضعیت صادرات 
بســیار خوب اســت (( تشــریح می کند: به 
دلیل بالا رفتن نرخ ارز بســیاری ازشرکت ها 
و تولید کنندگان به شــدت به دنبال صادرات 
هســتند؛ صنایع کاشــی، پوشــاک، کفش 
و به خصــوص اقــلام پایین دســتی که به 
و عراق صادر می شوند  افغانستان  کشور های 
بسیار رونق گرفته است، اما متاسفانه قوانینی 
کــه مــا در خصــوص تامیــن، باز گرداندن 
ارز وضمانت نامه هــای ارزی داریم دســت 

صادر کنندگان را نیز بسته است.
محســن زنگنه با بیان اینکه )) انتظار ما از 
دولت این اســت تا در وضعیتی  که کشــور 
در یــک جنگ تمــام عیار اقتصــادی قرار 
دارد، قوانین را براســاس شرایط تدوین کند، 
اما متاســفانه این اتفاق نمی افتــد (( تاکید 

می کند: تمام این مشــکلات راه حل دارد و 
این امکان وجوددارد تا بتوان بازار را کنترل 
کرد اما متاسفانه دولت و بانک مرکزی آن را 
رها کرده اند. مــا در هفته جاری برنامه هایی 
درمجلس داریم و امیدواریم بتوانیم اراده خود 
را تقویت کنیم و شــما نیز بتوانید مطالبات 

مردم را با صدای بلند تری فریاد بزنید.
در ادامه این گزارش به سراغ یکی از اساتید 
اقتصاد دانشــگاه تهران رفتیم تا به تحلیل 

بیشتر این موضوع بپردازیم.
بانک مرکزی عامل افزایش نرخ ارز

آلبــرت بغزیان در گفتگو با )) صبح امروز ((: 
می گوید: به اعتقاد مــن مقصر افزایش نرخ 
ارز بانک مرکزی است، زیرا وقتی که قیمت 
آن در شرایط مشابه 18 هزار تومان بود، این 
بانــک با دخالت خود توانســت آن را به 11 
با ترور شخصیت هایی  هزارتومان برســاند. 
مانند سردارســلیمانی نــرخ ارز تغییر نکرد، 
همچنین فروش نفــت که درآن زمان صفر 
بود اکنون نیز صفراست پس شرایط تغییری 
نکرده  که این امر بیانگر آن اســت که اراده 
بانک مرکزی نسبت به نرخ ارز به هم خورده 

و یا تغییر کرده است.
وی ادامه می دهد: با وجود این بانک مرکزی 
منکرایــن موضوع خواهد شــد و مقصر آن 
را بــازار آزاد می داند اما بــازار آزاد نرخ را از 
صرافی بانک مرکزی دریافت می کند و این 
بانک بــا این تغییرات مخالف نیســت، زیرا 
معاملــه خاصی صورت نگرفته اســت و این 
میزان از بی تفاوتی نشان دهنده این است که 
بانــک مرکزی اجازه می دهــد تا این نرخ تا 
حدی بالا برود سپس مقداری آن را کاهش 
می دهد و اظهار می کند که شرایط را کنترل 

کرده است.
افزایش نرخ ارز تا ۳۰ هزارتومان

این استاد دانشگاه تهران بیان می کند: بانک 
مرکزی بیشــترین حجــم دلار را دارد و با 
برخورد  بــا صرافی ها  اختیارقانونی می تواند 
کنــد، اما صرافی ها اظهــار دارند که نرخ را 

از همیــن بانک می گیرند پــس می تواندآن 
را پایین تر اعــلام کند اما تمایلی به این کار 
ندارد. مادرشــرف نزدیک شدن به انتخابات 
آمریکا هستیم و این رقم تا آبان ماه به راحتی 

به 30 هزار تومان می رسد.
وی با بیان اینکه )) ما نمیتوانیم پیشنهاد مالی 
خاصی برای ســرمایه گذاری به مردم بدهیم 
(( ابراز می کند: : پیشــنهادی که برای دولت 
داریم این اســت که کمی بــه این موضوع 
فکرکند، زیرا در این شرایط مردم انگیزه ای 
برای سرمایه گذاری بلند مدت نخواهند داشت 
و مستقیم برای ســرمایه گذاری کوتاه مدت 
اقــدام می کنند؛ در این بین فقط بازار بورس 
عقب مانــده که آن هم دلایــل خودرا دارد و 
ریزش آن کمی مشکوک و غیر طبیعی است 
زیرا زمانی که نــرخ ارز در حال افزایش بود 
بورس نیز روندی صعودی داشت، اما اکنون 
ارز به حدود 30 هزارتومان رســیده است اما 
بورس رشد نمی کند که این موضوع دعوایی 
اســت بین مجلس، وزارت اقتصاد و وزارت 

نفت.

مشکلی که در بازار 
ارز وجود دارد این است که 
بسیاری از معاملات کاغذی 
وسوری طی شبانه روز 
در حال ملتهب کردن این 
بازار است و ما این موضوع 
را چندین بار به دولت،  
آقای همتی و مجموعه های 
اطلاعاتی تذکر داده ایم 
که این گونه بازار ها باید 
مسدود  شود اما دولت عملا 
جد  و جهدی ندارد

بانک مرکزی 
بیشترین حجم دلار را 
دارد و با اختیارقانونی 
می تواند با صرافی ها 
برخورد کند، اما 
صرافی ها اظهار دارند 
که نرخ را از همین 
بانک می گیرند پس 
می تواندآن را پایین تر 
اعلام کند اما تمایلی به 

این کار ندارد

محبوبه اشــرفی پیمان/ با کدام سحر و جادو بخت جوانان 
کشــور را بسته اند که امروزه وام 50 میلیون تومانی ازدواج 
هم گره گشــای این گره کور نیســت! طبق آخرین آمار، 
ازدواج ها در ســال 8۹، حدود 8۹0 هزار بود. که در ســال 
13۹8 کمتــر از 550 هزار مورد شــد و ۴0 درصد کاهش 
یافت. از سال 8۹ به طور متوسط هر سال ۶درصد از میزان 
ازدواج در کشــور کم شده است، رشد جمعیت کشور اوایل 
انقلاب حدود ۲.5 درصد بود اما اکنون در ســال ۹۹ برای 
اولین بار به زیر یک درصد رسیده است. متاسفانه حقیقت 
تلخی است که اعداد و ارقام طلاق در چند سال گذشته از 
ازدواج ســبقت گرفته و در این میان بخت گشایی جوانان 

ایرانی سوژه رسانه های ملی و بیگانه شده است.
حدودا پانزده سال قبل بود که مجلس قانون تسهیل ازدواج 
را برای جوانان کشــور تصویب کرد و سیر تا پیاز ماجرای 
ازدواج نکردن جوانان کشور مورد بررسی قرار گرفته و برای 
هر مشــکل راه حل منطقی و قانونی پیش بینی شــد؛ اما 
اکنون پس از پانزده سال حدود 13 میلیون جوان مجرد از 

این دیار، در حال خروج از سن جوانی هستند.
قانونی که ۱۵ سال فرمالیته روی کاغذ ماند

دی ماه ســال 138۴ بود؛ حدودا پانزده سال پیش شورای 
نگهبان مهر تایید بر مصوبه قانون تسهیل ازدواج جوانان زد 
این مصوبه از13 ماده و ۴تبصره تشــکیل شده بود و برای 
اجرایی شدن به دولت ابلاغ شــده در این قانون نیازهای 
ضروری جوانان برای شــروع زندگی مشترک از مسکن و 
اشــتغال گرفته و حتی برگزاری مراســم ازدواج هریک به 
سازمان و نهادی مربوط ارجاع داده شده که وزارت مسکن 
و راه شهرسازی، وزارت اقتصاد و دارایی در راس تمام آنها 
قرار گرفتند، ولی متاســفانه بعد از گذشت 15 سال بیشتر 
بندهای این قانون روی کاغذ ماند و شــاهد تجردگرایی و 

افزایش طلاق در کشور هستیم.
جزئیات قانون تسهیل ازدواج

جزئیات قانون تســهیل ازدواج جوانان مشتمل بر 10 بند 
اســت که تعدادی از آنها اجرایی و تعدادی در حد رسانه ای 
شدن باقی مانده اســت از بندهای این مصوبه می توان به 

اختصاص وام ودیعه مســکن به مزدوجان مستاجر، احداث 
مسکن و اجاره موقت به مزدوجان، استفاده از تالار، اردوگاه، 
باشــگاه و فرهنگ سرا های در اختیار ادارات و نهاد ها برای 
برگزاری جشــن عروســی، پرداخت موقت کمک هزینه 
به زوج های بیکار، فرهنگ ســازی برای حذف رســم های 
دست وپا گیر ازدواج، تشویق جوان ها به برگزاری جشن های 
گروهی، نام گذاری روز اول ذی الحجه به روز ازدواج، طرح 
مباحث همسرگزینی در ســرفصل های درسی دبیرستان، 
دانشــگاه و رسانه ها، تشکیل کمیته سامان ازدواج متشکل 
از فرماندار، امام جمعه و رئیس شــورای شهر، تعیین محل 
خدمت ســربازان متأهل در نزدیک تریــن پادگان و مرکز 
نظامی محل سکونت، پرداخت مستمری به سربازان متاهل 
حداقل دوبرابر سربازان مجرد، طرح جامع آموزش و مشاوره 
قبل و بعد از ازدواج، اولویت استخدام دولتی، وام اشتغال و 
مســکن با متاهل های واجد شرایط، پرداخت کمک هزینه 
تحصیلی به دانشجویان متأهل دوبرابر دانشجویان مجرد، 
شرکت دانشجویان متأهل رشــته های پزشکی در آزمون 
دوره های تخصصی، قبل از انجام خدمت ســربازی؛ اشاره 
کرد که اگر تمام بندهای این قانون از همان پانزده ســال 
گذشــته به مرحله اجرایی شــدن می رســید بدون شک 
آمارهای تجردگرایی دختران و پسران این سرزمین بسیار 
کم بود و اکنون شــاهد هشــدارهای پی در پی سالمندی 

ایران از رسانه ها نبودیم.
قانونی که به قوه قضائیه رفت

دقیقا شهریور ماه سال گذشته بود که طیبه سیاوشی نماینده 
مردم تهران در مجلس دهم به رســانه ها اعلام کرد که به 
خاطر اجرایی نشدن قانون تسهیل ازدواج از برخی وزرا به 
قوه قضائیه شــکایت کرده ایم. وقتی مجلس نتواند دولت 
را به اجرای یک قانون مجــاب کند طبق قانون می تواند 
از دولت شــکایت کند و این شکایت را باید به قوه قضائیه 
تقدیم کند تا قوه قضائیه درباره این اختلاف تصمیم گیری 
کند این در حالی است که باز پرونده شکایت درباره قانون 
تســهیل ازدواج بین هــزاران پرونده قــوه قضائیه خاک 
می خــورد و خبری از طرف قــوه قضائیه در مورد پیگیری 

نماینده تهران از این قانون نیست.ســوالات متعددی نظیر 
چرا قانون تسهیل ازدواج بعد از 15 سال اجرایی نمی شود؟ 
آیا نهادهای و ســازمان های مربوطه که نقشی در اجرای 
قانون داشــته و وظایف خود را به درســتی اجرا نکرده اند 
بازخواست می شوند؟ آیا مجلس یازدهم توجه ای به اجرای 
ایــن قانون پس از 15 ســال خواهد داشــت؟  با رویکرد 
جدیدی که قوه  قضائیه دارد به شــکایت نمایندگان دوره 
قبل در این راســتا توجه خواهد داشت؟ و... ذهن بسیاری 
از را درگیــر خود می کند.در رابطــه با مغفول ماندن قانون 
تســهیل ازدواج فاطمه قاســم پور رئیس فراکسیون زنان 
مجلس یازدهم می گویــد: یکی از موانع اجرای این قانون 
عدم وجود تصویب آئین نامه برای آن از سوی دولت است 
و به دلیل اینکه دولــت برای بخش های مختلف آن آئین 
نامه تصویب نکرده اســت، امکان اجرای آن وجود ندارد. 
به همین علت ممکن اســت تصویب آئین نامه از ســوی 
دولت زمان بر باشد، برنامه مجلس ارائه چندین طرح برای 
اجرای ســریع تر این قانون است.نماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه طرح های پیشنهادی برای اجرای قانون مذکور 
در کمیسیون ویژه خانواده بررسی خواهد شد، ادامه می دهد: 
در صورت تشکیل این کمیســیون طرح های اجرایی این 
قانون با حضور متخصصین این حوزه بررســی می شود و 
در صورت عدم تشــکیل آن نیز بخش های مختلف آن در 

کمیسیون های دیگر مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
ترک فعل، جرم نیست!

مدتی قبل نصرالله پژمانفر عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
دهم در گزارشی تلویزیونی با بیان اینکه اراده ای برای حل 
مشکل ازدواج در مسئولان وجود ندارد تاکید کرد: اگر چاره 
جویی نشــود دچار بحران جمعیتی خواهیم شد. متاسفانه 

بســیاری از افراد در کشــور ما اجرا نکردن قانون را جرم 
نمی داننــد در حالی که ما این موضــوع را به عنوان عمل 
مجرمانه در نظر گرفتیم، اما پاســخ دستگاه ها این بود که 

اقدام مجرمانه ای نداشتیم و ترک فعل، جرم نیست.
نماینده مردم مشــهد و کلات مجلس شــورای اسلامی 
می افزود: با توجه به دستور رئیس قوه قضاییه، پرونده این 
موضوع)تسهیل ازدواج( از شعبه قبلی خارج و به شعبه 15 
منتقل شد و اکنون در این شعبه نسبت به مسئولانی که در 
دولت هــای نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم در اجرای قانون 

کوتاهی کردند، پرونده تشکیل شده است.
ازدواج

در ادامه علی اصغر عنابســتانی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس یازدهم در رابطه با تســهیل ازدواج می گوید: مفاد 
قانون تسهیل ازدواج غیر قابل اجرا نیست؛ یعنی با همکاری 
و همراهی تمام ارگان ها و نهادهای نامبرده شده همه آنها 
قابل اجرا خواهند بود، علت اجرایی نشدن این قانون را باید 
در ســاختارهای اداری و گفتمان دولت پیگیری کنیم، چرا 
اراده ای برای اجرای قانون تسهیل ازدواج جوانان علیرغم 
شعارهای رسانه ای پسند و جهت گیری سران کشور در تمام 

دولت ها بعد از تصویب 15 ساله وجود نداشته است.
نماینده مردم ســبزوار، جغتای، جوین، خوشاب، داورزن و 
ششتمد در مجلس شورای اسلامی ادامه می دهد: متاسفانه 
شعار دادن در حل مسائل اجتماعی بسیار راحت تر از عمل 
کردن است، تمام بندهای این قانون حتی در شرایط سخت 
اقتصادی قابلیت اجرایی شدن را دارد، کمیسیون فرهنگی 
مجلس یازدهم برنامه هایی در راستای اجرای قانون تسهیل 

ازدواج جوانان دارند.
نهایت نظارت مجلس استیضاح است

وی با اشاره به نبود نام وزارت ورزش و جوانان در راس این 

قانون می گوید: یکــی از اصلاحاتی که در این قانون باید 
مورد توجه قرار بگیرد؛ نبود نام وزارت ورزش و جوانان است 
علی الخصوص معاونت جوانان که باید مسئولیت هایی در 

راستای اجرای این قانون بپذیرد.
اگر انتظار داریم نظارت درستی از طرف مجلس به عملکرد 
قوانین وضع شده صورت بگیرد باید از داخل مجلس نظارت 
بر قوانین اصلاح کنیم و ظرفیت های نظارتی باید اصلاح 

شود
عنابستانی نماینده مردم در مجلس یازدهم تاکید می کند: 
ابزار نظارتی در مجلس بســیار کُند و قــدرت لازم برای 
اجرایی شــدن را ندارد، نهایت نظارت مجلس »استیضاح« 
است که وزیر مربوطه به مجلس خوانده و پاسخگو سوالات 
نمایندگان مردم در مجلس می شــود هیچ اتفاق خاصی در 
عملکرد وزارتخانه و نهــاد مربوطه رخ نمی دهد، باید ابزار 
نظارتی مجلس اصــلاح گردد. اگر انتظــار داریم نظارت 
درســتی از طرف مجلس به عملکرد قوانین وضع شــده 
صــورت بگیرد باید از داخل مجلس نظــارت بر قوانین را 
اصلاح کنیم و به ظرفیت هــای نظارتی بازنگری کنیم و 
در این بین راههای نظارتــی جدید دیگری ایجاد کنیم تا 

مجریان نتوانند از اجرای قانون سرباز زنند.
ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس یازدهم در مورد اجرایی نشدن قانون تسهیل 
ازدواج می گویــد: قانون تســهیل ازدواج قانون کاملی بود 
که در دوره های قبل به تصویب شــورای نگهبان رســید 
بخشی از بندهای قانون اجرا شده اما بندهای اساسی آن به 
مرحله اجرایی شدن نرسیده است، قانون تسهیل ازدواج به 
تازگی در کمیسیون فرهنگی مورد توجه قرار گرفته است، 
بخش های مربوط به بودجه آن بدون شــک در کمیسیون 
برنامه و بودجه مورد توجه قرار خواهد گرفت. اگر تمام ابعاد 
این قانون به درستی اجرا شود به فرزند آوری و افزایش نرخ 

جمعیتی ختم می شود.
اجرای قوانین به قوه مجریه ارتباط دارد

نماینده مردم تبریز، اســکو و آذرشــهر در مجلس شورای 
اســلامی تاکید می کند: اجرایی شدن این قانون بیشتر به 

قوه مجریه ارتبــاط دارد تا قوه قضائیــه، مجلس یازدهم 
هــم نظارت بر بخش های مربوطه در راس وظایف خواهد 

داشت.
در همین راســتا عبدالرضا منتظری نایب رئیس کمسیون 
فرهنگی مجلس یازدهم اظهار داشت: قانون تسهیل ازدواج 
یکی از قوانین فرهنگی جامعه است، آنچه از تصویب این 
قانون انتظار می رفت در جامعه امروزی دیده نشــده است 
و متاسفانه شــاهد کاهش جمعیت، افزایش سن ازدواج و 

تجردگرایی در کشور هستیم.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی 
می افزایــد: در چند روز آینده تمام نهادها و وزارتخانه هایی 
که نقشــی در اجرایی این قانون داشته از وزارت ورزش و 
جوانان، وزارت مسکن و شهرسازی گرفته تا دیگر نهادهای 
کــه در تصویب ایــن قانون نامی از آنها آورده شــده باید 
پاســخگوی اجرایی نشــدن چنین قانونی باشند هر کدام 
بر حسب وظیفه ای که داشــتند باید توضیح دهند که چه 

اقداماتی انجام داده و چه برنامه ای دارند.
تنها زیستی

نایب رئیس کمســیون فرهنگی مجلــس در ادامه  یادآور 
کرد: برای اجرایی شدن درست قانون هر کدام از دستگاه ها 
و نهادهــا و قوا باید وظایف خود را به درســتی اجرا کنند 
حتی اگر برای اجرایی شدن نیاز باشداز ظرفیت قوه قضائیه 
اســتفاده کنیم؛ در این بین مجلس نقــش نظارتی دارد و 
می تواند حاصل گزارشات خود را برای به نتیجه رسیدن به 

قوه مجریه منعکس کند.
کلام آخر؛ قوانین اینچنینی جنبه چند بعدی دارند. تسهیل 
شــرایط ازدواج جوانان تنها منجر بــه افزایش آمار ازدواج 
نمی شــود. البته در صورت اجرا؛ این قانون می توانســت 
بسیاری از آسیب های اجتماعی و فرهنگی را کاهش دهد و 
سلامت اجتماعی جامعه را در پی داشته باشد. ضمن اینکه 
این شــیوه قانونگذاری بدون ضمانت اجرایی تنها از بین 
رفتن ظرفیت قانونگذاری برای نیل به شرایطی بهتر برای 
مردم اســت که نتیجه این قانون را در دل جامعه مشاهده 

می کنیم.

سیر تا پیاز قانون ۱۵ ساله »تسهیل ازدواج«

چه کسی بخت ازدواج را بسته است؟
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معلق بودن بین استقلال کودکانه و لحظه اطاعت زنانه؛ 

معرفی کتاب »زنانگی و بدن، نگاهی 
جامعه شناسانه به بلوغ«
ســارا ایزدخواه/ »برای دختــران، بلوغ آمادگی 
برای ایفای نقش های زناشویی و مادری تعریف 
می شود و ورود به این دوره برای برخی دخترها 
هراســناک جلوه می کند. نگرانی و هراس آن ها 
بخاطر وظایف متناقضی اســت کــه خانواده و 
جامعه از آن ها طلب می کند. دختران از ســویی 
باید برای نقش مادری و همســری آماده شوند 
و از ســوی دیگر اطلاعات لازم بــرای ایفای 
ایــن نقش ها در اختیارشــان قــرار نمی گیرد و 
سرتاســر این نقش ها را اســطوره ها و تابوها و 
فراگرفته  انواع محدودیت هــا و محذوریت هــا 
اســت. دختران نوجوان با این بدن در حال تغییر 
بیگانه اند و از آشــنایی با خواســته ها و نیازهای 
آن و حتی رشــد و بالندگی آن دور نگه داشــته 
می شــوند. ســاختارهای اجتماعی و نیز بدن در 

حال رشدشــان آن ها را احاطه کرده اســت، اما این ساختارها از ارائه هر نوع پایگاه اجتماعی 
ویژه به آن ها دوری می کند. با مقایســه ای بین پسران و دختران، به این نتیجه می رسیم که 
برای پســران نیز تمهیداتی از پیش تعیین شده در راســتای نقش های همسری یا پدری در 
آینده تعریف شــده اســت، اما این نقش ها تعین پذیری نقش دختران را ندارد و از آن مهمتر، 
پســران درگیر محدودیت ها و محذوریت های دختران نیستند. بلکه آن ها باید برای بر عهده 

گرفتن این نقش ها، جایگاه اجتماعی مناسبی در جامعه برای خود دست وپا کنند«.
منصوره موســوی نویسنده، پژوهشگر و جامعه شناس فعال مشهدی در حیطه مطالعات زنان 
اســت. او در کتاب های خود »زنانگی و بدن«، »تابــوی زنانگی« و »50 میلیون زن جهان 
اســلام را تغییر می دهند« به مباحث گوناگون در حوزه زنان از جمله بلوغ، مادرانگی، رسومی 
که در آن زنان مورد خشونت و ظلم واقع می شوند و ... پرداخته است. موسوی در کتاب خود 
بیان می کند که در جامعه ما تعریف مشــخصی از ســن بلوغ دختران وجود ندارد. دختران در 
دوران بلوغ نسبت به بدنشان احساس شرمساری می کنند. درواقع رشد اندام ها، سیکل ماهانه 
با القای نقش های جنسیتی مبهم این بیگانگی و شرمساری نسبت به بدن را برای آن ها رقم 
می زند. از ســویی دیگر زنان بر اساس ویژگی های جسمانی شان قضاوت می شوند و دخترانی 

که برخی از اندام هایشان بیش از اندازه بزرگ یا کوچک باشد مورد تمسخر قرار می گیرند. 
در ایــن کتاب مطرح شــده بلوغ نوعی تناقض برای دختران ایجــاد می کند تا پیش از بلوغ 
دختران مســتقل بوده و آزادی عمل داشتند، اما در این دوره از آن ها خواسته می شود منفعل 
باشــند و نقش هایی که برای آن ها در نظر گرفته شده را بپذیرند. درواقع آن ها بین استقلال 

کودکانه و لحظه اطاعت زنانه معلق هستند.
»جنسیت زن در رابطه ای سلطه وار همیشــه پنهان است؛ زیرا زن همواره به عنوان دیگری 
تعریف می شــود درحالی که تعریف مرد جهان شــمول و عام است. اگرچه زنان و مردان هر 
دو زندانیان جنســیت هســتند، اما هویت اجتماعی زنان، نه تنها هویتی جنسیتی شده است 
بلکه ناقص و طبق هویت مردانه تعریف می شــود. این وضعیت در جوامع ســنتی مبتنی بر 
مردســالاری به ویژه برای دختران نوجوان که هویت اجتماعی شــان در دوران بلوغ در حال 
شــکل گیری است، بغرنج تر و پیچیده تر می شود. این هویت اجتماعی جنسیتی شده، همراه با 
تناقضات در باورها و نیز انتظارات اجتماعی از نقش های جنسیتی است که دختر نوجوان را به 
مرز ســرگردانی و تناقض می کشاند تا جایی که گاه آن ها هویت جنسی خود را نفی می کنند. 
در پرســش های مربوط به چگونگی احساس آن ها نسبت به ســیکل ماهانه، پاسخ اکثریت 
حاکی از این آرزو بود که »کاش برای همیشه تمام شود و یا کاش پسر به دنیا آمده بودند.« 
این پاســخ ها نشان دهنده سلطه جنسیت مذکر بر فکر و باور دختران نوجوان و داشتن تصور 
»دیگری« از خود است. این ویژگی همچنین بر آرزوی پسرزایی و ترجیح فرزند پسر بر فرزند 

دختر به دلیل آزاد بودن، جسارت و گستاخی پسرها خود رانشان می دهد«. 

پویش آجر به آجر برای توسعه فرهنگ 
مشارکت مردم در مدرسه سازی

مدیر کل نوســازی مدارس خراسان رضوی گفت: به منظور توسعه فرهنگ مشارکت مردم در 
امر خیر مدرسه سازی پویش آجر به آجر اجرا می شود.

به گزارش »صبح امروز« جاســم حسین پور با اشــاره به اقدامات خوب خیران مدرسه ساز در 
احداث فضاهای آموزشی و پرورشــی اظهار کرد: پویش آجر به آجر باعث گسترش فرهنگ 
مشارکت مردم در مدرسه ســازی خواهد شد . در قالب این طرح مردم قادر خواهند بود حتی 
به اندازه هزینه یک آجر در مدرســه سازی مشارکت کنند. بدین منظور سامانه ای کشوری با 
عنوان مهر مدرســه )www.mehremadrese.ir (  ایجاد شــده که مردم می توانند با ورود 
به آن و انتخاب اســتان مورد نظر خود برای مشــارکت در مدرسه سازی مستقیما وجوه خود 

را واریز کنند. 
مدیرکل نوســازی مدارس اســتان همچنیــن از هموطنانی که مایلند در ســاخت فضاهای 
آموزشــی و پرورشی در قالب مشــارکت با ارقام بالاتر یا ســاخت کامل مدارس اقدام کنند 
نیز خواســت با تلفن های 3۲۲۲۴0۴8  مجمع خیران مدرسه ساز استان یا تلفن 38۹3۹۲۴0  
حوزه مشــارکت های مردمی اداره کل نوســازی مدارس استان تماس گرفته تا توضیحات و 

راهنمایی های لازم در خصوص نحوه انعقاد تفاهم نامه ارائه شود .

اخبار

گفت وگوی »صبح امروز« با یک شاهنامه پژوه در مورد تأثیر ادبیات بر محیط زیست و آموزش کودکان؛ 

شهر دوستدار کودک کجاست؟
صبا مقیسـه/  منشـور حقوق شهرنشینی 
مشـهد در سـال ۹8 رونمایی شـد. بـه گفته 
حقـوق  کمیسـیون  رئیـس  حسـینی پویا، 
شورای شـهر مشـهد، هـدف از تدویـن ایـن 
منشـور تحقـق حقوق شـهری اسـت که در 
آن شهرنشـینان حـق برخـورداری از زندگی 
شایسـته و سـالم و حیوانـات و گیاهـان نیز 
حـق بهره منـدی از محیـط زیسـت ایمـن 
و منابـع حیاتـی متناسـب بـا نیـاز خـود را 
داشـته باشـند. ایـن منشـور در قالـب 13۹ 
بنـد بـرای ایـن کلانشـهر تدویـن و نهایی 
شـد و محتوای ۷0 درصـد از متن نهایی آن 
بـه امـور و موضوعـات عمومـی اختصـاص 
یافـت کـه 30 درصـد آن مختـص شـهر 

است. مشـهد 
با توجه بـه تدوین منشور حقوق شهرنشـینی 
از  ویـژه ای  بخـش  اختصـاص  و  مشـهد 
آن بـه مباحـث حقـوق کـودکان در شـهر 
گفت و گـوی ویـژه ای بـا فاطمه محمـدزاده، 
پژوهشـگر کـه در حـوزه ادبیـات کـودک، 
شـاهنامه و طبیعـت کار  می کنـد، داشـتیم.

کودکان، شهروندان آینده زمین
محمـدزاده بـا بیـان اینکـه »همانطـور کـه 
می دانیـد بـا پیشـرفت تکنولـوژی و صنایـع 
باعـث  طبیعـت  از  انسـان  بهره کشـی های 
زیسـت  محیـط  بیشـتر  هرچـه  تخریـب 
شـد. مسـئله جدیـدی کـه در قـرن بیسـتم 

بـه وجـود آمـد نقـد بـوم گـرا یـا همـان 
Ecocrtisism بـود کـه اولیـن بـار ویلیـام 
روکـرت آن را مطـرح کرد. اما اسـتفاده این 
روش بـه چه معناسـت؟« اظهار کـرد: یعنی 
اینکـه مـا از ادبیـات و از مسـیر متـن ادبـی 
بتوانیـم آموزش های محیط زیسـتی داشـته 
باشـیم تـا از تخریـب طبیعـت بـه وسـیله 
انسـان جلوگیـری کنیـم. آموزش کـودکان 
و  کـودکان  اسـت.  اهمیـت  حائـز  بسـیار 
نوجوانـان شـهروندان آینـده زمین هسـتند. 
پررنگـی  نقـش  می توانـد  کـودک  ادبیـات 
را در آمـوزش و فرهنگ سـازی ایفـا کنـد؛ 
چراکـه آمـوزش از طریـق ادبیات داسـتانی 
بـرای کـودکان و نوجوانـان بسـیار جـذاب 
بـوده و ادبیـات کـودک باعـث برانگیختگی 
تخیـل می شـود. بـه همیـن دلیـل بهتریـن 
آن  روی  بوم گـرا  نقـد  کـه  بـود  روشـی 
سـرمایه گـذاری کرد؛ یعنی آمـوزش محیط 

زیسـت بـا اسـتفاده از ادبیـات.
آموزش فرهنگ محیط زیستی از طریق 

شاهنامه
کارهـای  کشـور  از  خـارج  در  افـزود:  وی 
بسـیاری در ایـن زمینـه انجـام شـده کـه 
از جملـه آن هـا picture bookهـا هسـتند.
از  اسـتفاده  بـا  کـه  تصویـری  کتاب هـای 
تصاویـر، آموزش هـای زیسـت محیطـی را 
بـه راحتـی به کـودکان انتقـال می دهند. در 
زبـان و ادبیـات فارسـی، شـاهنامه یکـی از 
تاثیرگذارتریـن متونی  اسـت کـه می توان از 
طریـق آن بـه آموزش های زیسـت محیطی 
پرداخـت. هـدف مـا آموزش مباحـث و ارتقا 
فرهنـگ محیـط زیسـتی از مسـیر ادبیات و 

است. فردوسـی  شـاهنامه 
وهلـه  در  کـرد:  بیـان  شـاهنامه پژوه  ایـن 
اول بـه نظـر می رسـد شـاهنامه یـک اثـر 
حماسـی اسـت کـه شـخصیت ها دائمـاً در 
حـال نبـرد و  پیکار هسـتند، امـا  ظرافتی در 
شـاهنامه وجـود دارد که همـان ارتباطش با 
کودک و طبیعت اسـت. حماسـه بر اسطوره 
اسـتوار اسـت و ارتبـاط انسـان بـا طبیعت و 
اسـطوره یـک رابطه تعاملـی و حمایت گرانه 
و حتـی مقـدس اسـت. ایـن رابطـه تعاملی 
دیـده  شـاهنامه  در  نمادیـن  صـورت  بـه 
می شـود. بـه عنـوان مثـال رابطـه سـیمرغ 
اسـت.  محبت آمیـز  رابطـه ای  کـه  زال  و 

همینطـور رسـتم بـا رخش.
نادیده گرفته شدن کودک در الِمان های 

شهری
وی بـا تاکیـد بـر لـزوم توجه به کـودکان 

تربیـت  به منظـور  آن هـا  آمـوزش  و  
کـرد:  بیـان  مسـئولیت پذیر  شـهروندانی 
الِمان هـای  و  تندیس هـا  شـهر  در  مـا 
بسـیاری از جنبه هـای حماسـی شـاهنامه 
می بینیـم، امـا جلوه هـای زیسـت محیطی 
در  سـاله  هـر  »کـودک«  نـدارد.  وجـود 
سـاخته  نـوروز  بـرای  کـه  الِمان هایـی 
می شـود، نادیـده گرفتـه می شـود. مـا چه 
رابطـه ای بیـن کـودک و ادبیات در شـهر 
می بینیـم؟ سـاخت الِمان هـا و نمادهایـی 
از شـاهنامه کـه تعامـل انسـان و طبیعـت 
را نشـان می دهنـد، می تواند شـیوه  بسـیار 
تاثیرگـذاری برای آموزش کودکان باشـد؛ 
یعنـی رابطه تعاملی انسـان و طبیعت را از 
مسـیر شـاهنامه به کـودک منتقـل کنیم.

اقتباس های اشتباه از شاهنامه
محمـد زاده در ادامـه گفـت: متاسـفانه تـا 
بـه حـال اقدامـی در ایـن مـوارد صـورت 
اقتباس هـای  در  حتـی  اسـت.  نگرفتـه 
شـاهنامه بـرای کـودکان و نوجوانـان این 
خـلاء وجـود دارد. بـه عنوان مثـال، ما در 
شـاهنامه »طهمـورث دیوبنـد« را داریـم 
دیـو همیشـه ضـد  ایـن موضـوع کـه  و 
طبیعـت اسـت. در یکـی از ایـن اقتباس ها 
آمـده کـه طهمـورث کمندی سـاخت و با 
آن پرنـدگان را در آسـمان شـکار می کـرد 
و ایـن شـخصیت از طهمـورث دیوبنـد به 
شـخصیتی رسـیده کـه پرندگان را شـکار 
می کنـد! از جنبه هـای مثبت تـر اگـر نـگاه 
کـه  داریـم  را  کیومـرث  داسـتان  کنیـم، 
کیومـرث گیاه تبـار اسـت یـا بـه اصطلاح 
زندگـی  کـوه  در  و  »گیامَرَته/زنده میـرا« 
می کنـد. کـوه از منظـر اسـطوره و دیـن 

اسـت. مقدس  بسـیار 
ارتباطـی  کـه کیومـرث بـا حیوانـات دارد 
»دَد و دام، وحشـی و اهلـی« کـه همـه 

اطـراف کیومـرث هسـتند و از او اطاعـت 
کیومـرث  داسـتان  آخـرِ  تـا  و  می کننـد 
زندگـی  نمـادِ  و  نشـانه ها  او هسـتند.  بـا 
مسـالمت آمیز و دوسـتانه با طبیعت اسـت.
جلوه های دیداری در شهر؛ بهترین 

شیوه آموزش کودکان
او بـا ذکـر ایـن مسـئله کـه تمام مسـائل 
مسـئولیت  بـه  معطـوف  شـده  مطـرح 
فرهنـگ  ارتقـا  و  شـهروندان  اجتماعـی 
محیط زیسـتی اسـت، گفـت: ایـن ارتبـاط 
حمایت گرانـه  و  تعاملـی  رابطـه  کامـلًا 
انسـان بـا طبیعـت را برای کـودک تداعی 
می کنـد. می بایسـت در شـهر ملاحظـات 
در  را  زیسـت محیطی  آموزش هـای  و 
نظـر بگیریـم و ایـن  آمـوزش بـه راحتـی 
از طریـق الِمان هـای شـهری امکان پذیـر 
اسـت؛ چراکـه ایـن الِمان ها بهتریـن تاثیر 
می گذارنـد  کـودکان  روی  را  آمـوزش  و 
و  در آینـده همیـن کـودک کـه  شـهروند 
آینـده اسـت تاثیـر آموزش هایی کـه دیده 

را بـر چهـره شـهر می گـذارد. 
توجه به مناسب سازی مفاهیم 

شاهنامه برای کودکان
محمـدزاده در ادامـه افزود: همیشـه بحث 
اسـتفاده از طبیعـت در ادبیات بوده اسـت، 
ادبیـات  از  اسـتفاده  جدیـد  مسـئله  امـا 
بـرای طبیعـت اسـت. همـه  ایـن زوایا در 
بحـث آموزشـی نگاه شـان بـه مسـئولیت 
اجتماعـی اسـت؛ یعنـی مـا بـا اسـتفاده از 
ادبیـات و از مسـیر شـاهنامه بـه کـودکان 
نگهـداری  و  حفـظ  مسـئولیت  آمـوزش 
آموزش هـا  می دهیـم.  زیسـت  محیـط 
مسـتلزم این اسـت کـه مفاهیم شـاهنامه 
شـود.  مناسب سـازی  کـودکان  بـرای 
ایـن مناسب سـازی ها اغلـب بـه صـورت 
ناخـودآگاه انجـام گرفتـه اسـت در حالـی 
کـه بایـد به صـورت علمی ایـن کار انجام 

. د گیر
اقتباس های انجام گرفته برای 

کودکان نیازمند بازبینی است
وی دربـاره اقتباس هـای شـاهنامه بـرای 
ایـن  اظهـار کـرد:  نوجوانـان  و  کـودکان 
دوره  کـه  مشـروطه  دوره  از  اقتباس  هـا 
تحولاتـی  و  بـوده  اقتباس هـا  آغازیـن 
داشـته اسـت، امـا مشـکلات زیـادی دارد 
کـه می توان به ایـرادات زبانـی، محتوایی 
و سـاختاری اشـاره کـرد بـه ویـژه آن کـه 
درباره رده بندی سـنی اشـکالات بسـیاری 
وجـود دارد کـه نیازمنـد بازبینـی و تحول 

اساسـی اسـت. 
نقالی کودکان برای بزرگسالان!

ایـن شـاهنامه پژوه بـا اشـاره بـه وضعیت 
نقالـی کـودکان گفـت: نقالی بزرگسـال با 
کـودک متفـاوت اسـت. در آموزش هـای 
دارد،  وجـود  کـودکان  بـرای  کـه  نقالـی 
کـودک فقـط شـاهنامه را حفـظ و بـرای 
بزرگسـال اجـرا می کنـد. ایـن آموزش هـا 
مـورد  کـودک  خـود  بـرای  ابتـدا  بایـد 
اسـتفاده باشـد. شـاهنامه و شـیوه نقالـی 
بـرای کودکان دچار چند مشـکل اساسـی 
اسـت؛ بـه زبـان خـود کـودک برایشـان 
هـم  لحـن،  در  و  اسـت  نشـده  تعریـف 
در  دارد.  وجـود  مشـکل  زبـان  و  محتـوا 
واقـع مـا نیازمنـد یـک درس نامـه نقالـی 

بـرای کـودکان هسـتیم.
لزوم بازگشایی درهای آموزش و 

پرورش به روی دانشگاه
وی افـزود: ایـن امـر )اصـلاح شـیوه های 
شـاهنامه  و  ادبیـات  مفاهیـم  آمـوزش 
بـه کـودکان(، مسـتلزم ارتبـاط دو سـویه 
اسـت.  پـرورش  و  آمـوزش  و  دانشـگاه 
طریـق  از  بایـد  چنینـی  ایـن  مباحـث 
دانشـجویان  شـود،  تولیـد  دانشـگاه 
علاقه منـد بایـد مشـارکت داشـته باشـند 
و بـا کمـک اسـاتید روی ایـن موضوعات 
کار کننـد. در قـدم بعـدی هماهنگـی بین 
اسـت  دانشـگاه  بـا  پـرورش  و  آمـوزش 
کـه موجـب رقـم خـوردن اتفاقات بسـیار 
بـه  ادبیـات  آمـوزش  حـوزه  در  خوبـی 
 کـودکان بـه خصوص در سـنین دبسـتان 

می شود.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
تنها ۲۷ درصد از یک میلیارد دلار

 به بخش درمانی اختصاص یافته است
رئیـس کمیسـیون بهداشـت و درمـان مجلـس بـا 
اشـاره بـه عـدم تخصیـص یـک میلیـارد دلار بـه 
بخـش بهداشـت و درمـان گفـت: متاسـفانه تاکنون 
نـه رئیـس جمهـور و نـه دیگـر مسـئولان دولتـی 
پاسـخ مشـخصی درباره عدم تخصیص درسـت یک 
میلیـارد دلار بـه بخـش درمانـی کشـور بـه مجلس 

اند. نـداده 
تسـنیم،  از  نقـل  بـه  امـروز«  گـزارش »صبـح  بـه 
حسـینعلی شـهریاری دربـاره دلنوشـته اخیـر وزیـر 
بهداشـت مبنـی بـر عـدم دریافـت بخش عمـده ای 
از یـک میلیـارد دلاری کـه به دسـتور رهبـر انقلاب 
بـرای هزینـه کـرد در امور کرونـا از صندوق توسـعه 
ملی برداشـت شـد، اظهـار کرد: بنـده در ایـن رابطه 
نزدیـک بـه یـک مـاه پیـش  نامـه ای 10 بنـدی به 
رئیـس جمهـور نوشـتم و علـت کوتاهـی دسـتگاه 
هـای دولتـی در کمک بـه بخش بهداشـت و درمان 
کشـور از جملـه عـدم تخصیـص یـک میلیـارد دلار 

صنـدوق توسـعه ملـی را جویا شـدم. 
نـه  تاکنـون  »متاسـفانه  اینکـه  بیـان  بـا  وی 

رئیس جمهـور و نـه دیگـر مسـئولان دولتی پاسـخی 
بـه نامه بنده به عنوان مسـئول کمیسـیون بهداشـت 
مجلـس ندادند« خاطرنشـان کـرد: ما در کمیسـیون 
بهداشـت در اقدامـی از تمامـی مسـئولان دانشـگاه 
تـا  کردیـم  دعـوت  کشـور  پزشـکی  علـوم  هـای 
گزارشـی دربـاره میـزان پرداختـی بـه آنهـا از محـل 
اعتبـار یـک میلیـارد دلاری بدهنـد کـه در نهایـت 
یـک  از  درصـد   ۲۷ تنهـا  تاکنـون  شـد  مشـخص 
میلیـارد دلار در اختیـار بخـش بهداشـت و درمـان 
کشـور قرار گرفته اسـت.رئیس کمیسـیون بهداشـت 
مجلـس تصریـح کـرد: بـر اسـاس قانـون سـازمان 
برنامـه بودجـه وظیفـه تخصیـص اعتبـار بـه تمامی 
دسـتگاه هـا از جملـه بخـش بهداشـت و درمـان را 
بـر عهـده دارد و مسـئله عـدم تخصیـص نیـز بایـد 
از سـوی ایـن سـازمان پیگیـری شـود ولـی از آنجـا 
کـه مجلـس قانوناً هیـچ اختیـاری مبنی بـر  نظارت 
بـر سـازمان هـای زیـر نظـر معاونـت های ریاسـت 
جمهـوری نـدارد، مـا نمی توانیم سـوال یا اسـتیضاح 
و برخوردی با رئیس سـازمان برنامه و بودجه داشـته 

باشـیم و تنهـا قادر بـه تحقیق و تفحص از سـازمان 
برنامـه و بودجـه هسـتیم کـه این مکانیـزم علاوه بر 
اینکـه مـاه ها طـول می کشـد، با توجه بـه تجربه ۴ 
دوره ای کـه بنـده در مجلـس داشـتم، در نهایت نیز 
نتیجه مشـخصی نخواهد داشـت.وی افـزود: بنده در 
روزهـای گذشـته مجـددا نامـه ای مهـم و محرمانه 
وضعیـت  از  آن  در  و  نوشـتم  جمهـور  رئیـس  بـه 
نامطلـوب عـدم تخصیص بـه موقع ارز بـرای تامین 
دارو و واکسـن آنفولانـزا و رونوشـتی از ایـن نامـه 
امنیـت  را بـه دفتـر رهبـری، دبیـر شـورای عالـی 
ملـی و وزیـر اطلاعـات ارسـال کـردم و عواقـب و 
مخاطـرات عـدم تامین بـه موقع این اقـلام یادآوری 
کـردم. تنهـا جوابـی کـه دفتـر رئیس جمهـور بـه ما 
داده ایـن اسـت کـه »رئیس جمهـور به رئیـس بانک 
مرکـزی تاکیـد کـرده اسـت کـه اولویـت اختصاص 
ارز بـه تامیـن دارو باشـد«. ما بایـد در روزهای آینده 
منتظـر باشـیم و ببینیم آیا این دسـتور رئیس جمهور 
تاثیـری در تامیـن اقـلام دارویی مـورد نیاز بـه ویژه 

واکسـن آنفولانـزا داشـته اسـت یـا خیر.

اقتباس های 
انجام گرفته برای 
کودکان نیازمند 
بازبینی است. هدف 
ما آموزش مباحث 
فرهنگ محیط 
زیستی از مسیر 
ادبیات و شاهنامه 
فردوسی است 

 هر ساله در 
المان هایی که 
برای نوروز ساخته 
می شود  »کودک« 
نادیده گرفته 
می شود

ما چه رابطه ای 
بین کودک و ادبیات در 
شهر می بینیم؟ همه ی 
این زوایا در بحث 
آموزشی نگاه شان به 
مسئولیت اجتماعی 
است؛ یعنی ما با استفاده 
از ادبیات و از مسیر 
شاهنامه به کودکان 
آموزش مسئولیت حفظ 
و نگهداری محیط زیست 
می دهیم
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رزم حسینی شاید...
عبدالله احراری

مصوبه شورای عالی اداری در سال 
هزار و سیصد و هشتاد و سه، مبنی 
بر تمرکز کلیه امور تولیگری فرش 
در یک مرکز وزارت بازرگانی وقت 
بنام مرکز ملی فرش بارقه امیدی 
بود بــرای تمامی فعــالان فرش 
کــه منبعد یــک مرجع مســئول 
و  چالش ها  به  پاســخگویی  برای 
مشــکلات و طراحی سیاست ها و 
برنامه ریزی فرش دســتباف وجود 
خواهد داشــت. بخصوص آن که 
چالش های  مهمتریــن  از  یکــی 
فراروی قالی ایران تنزل روزافزون 
بازارهــای هدف فرش و در نتیجه 

کاهش صادرات فرش بود و وزارت بازرگانی وقت می توانســت در این خصوص برنامه ریزی 
دقیقی داشته باشد، اما شوربختانه آرزوهای ذینفعان فرش خیلی به طول نکشید؛ شورای عالی 
اداری بنا به خواســت وزارت بازرگانی وقت، ساختار و پست های سازمانی مرکز ملی فرش را 
به گونه ای تصویب نمود که شیر بی یال و دم و کوپال را در ذهن فعالان قالی ایران یادآوری 
نموده مرکزی ملی فرش بعنوان یک مرکز کاملا وابســته و بدون کوچکترین اقتدار سازمانی 
و با بودجه بســیار مهم و با عملکرد در مجموع بسیار ضعیف هر روز بیشتر جایگاه خود را در 

بین فعالان فرش از دست داد.
وظیفه منــدی این مرکز را در اســتان ها ادارت فرشــی عهده دار شــدند کــه زیر مجموعه 
معاونت های مختلف ســازمان بازرگانی استان ها بوده و بســیاری از روسا و کارشناسان این 
ادارات، تنها ممکن بود مشتری قالی ایرانی بوده باشند و فاقد دانش فنی و دیدگاه تخصصی 

در زمینه ای که مسئولیت داشتند...
ایجاد وزارت صمت، نه تنها مشکل را حل نکرد بلکه به دلیل بزرگتر شدن وزارتخانه جایگاه 
فرش بسیار ضعیفتر شد و بعید می دانم که در طول هفته کاری وزیر و معاونین و حتی روسای 

سازمان ها، در حد چند دقیقه به فکر فرش دستباف بوده باشند.
فقر نیروی کارشناسی در مرکز ملی فرش بگونه ای است که پست های معاونت این مرکز به 
دفعات جابجا شــده و مجدد به همان نفر قبلی برگشته است. از نظر بودجه مرکز ملی فرش 
همواره یکی از کمترین منابع بودجه ای را در اختیار داشته و اکنون تقریبا مقبولیت مرکز ملی 

فرش نزد ذینفعان به حداقل رسیده است.
معرفی مهندس رزم حسینی استاندار خراسان رضوی به عنوان وزیر پیشنهادی وزارت صمت، 
با توجه به شــناختی که از ایشــان دارم شــاید بتواند جایگاه مرکز ملی فرش را نزد ذینفعان 

فرش ترمیم نماید.
ایشــان به خوبی از نقش و جایگاه قالی ایرانی در ابعاد مختلف آگاه اســت. نیک می داند که 
چگونه این هنر صنعت به جلوگیری از مهاجرت روســتاییان؛ تکمیل فعالیت های کشاورزی و 

دامداری؛ ترویج فرهنگ ایرانی و اسلامی و ده ها مزیت دیگر آگاه است.
امیدوارم در صورت رای اعتماد مجلس محترم به ایشــان شــاهد توجه مهندس رزم حسینی 

به قالی ایرانی باشیم.

معراج شهداء مشهد ثبت ملی می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: مکان معراج شهداء 
مشــهد که در دوران دفاع مقدس مورداستفاده قرار می گرفت در فهرست میراث ملی معنوی 

ایران به ثبت می رسد.
بــه گــزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقــل از روابط عمومــی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی خراسان رضوی، ابوالفضل مکرمی فر روز جمعه ۴ مهرماه 13۹۹ 
در بازدید از معراج شــهدا مشهد که به مناســبت هفته دفاع مقدس انجام شد، با اعلام این 
خبر افزود: معراج شــهداء میقاتگاه زائرانی که خونشــان برای حفظ این مملکت داده اند و در 
طول 8 ســال دفاع مقدس مجاهدت و تلاش کردند تا حتی یک وجب از خاک وطنشان به 

دست بیگانگان نیفتد.
او ادامه داد: از معراج شــهدا حدود ۲0 هزار شــهید استان خراســان تشییع شده اند و ارزش 

معنوی زیادی دارد.
مکرمی فر اظهار کرد: اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی با 
همکاری معاون فرهنگی شهرداری مشهد و معاونت زیارت استانداری خراسان رضوی پرونده 

ثبت ملی این مکان در فهرست آثار معنوی ملی ایران تهیه می کند.
 او تصریــح کرد: مقدمات ثبت این اثر در انجام شــده و به زودی در فهرســت آثار ملی قرار 

خواهد گرفت.
مکرمی فر درباره اهمیت ثبت ملی معراج شــهداء مشــهد گفت: اینجا مکانی اســت که در 
دهه ۶0 عزیزانی که در دفاع مقدس به شــهادت می رســیدند، پیکر پاکشان پس از دیدار با 

خانواده های آن ها از این مکان تشییع می شدند.
او افزود: فضای معراج شهدا برای تملک در دستور کار قرارگرفته و تملک شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی تصریح کرد: امیدواریم 
با ثبت این پرونده در فهرست آثار ملی ایران، این هویت، اصالت و خاطره در اذهان عمومی 

استان و کشور قرار گیرد.
مکرمی فــر ادامه داد: با ثبــت ملی این اثر معراج شــهدا مکانی خواهد بــود تا جوانان که 
می خواهند با آرمان های شــهدا پیوندی داشته باشند به این مکان مراجعه و حضور پیدا کنند 

و رهرو شهیدان باشند.
هم چنین احمد قربانی مدیرکل امور رفاهی زائــران معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران 
استانداری خراسان نیز در این بازدید گفت: مقدمات ثبت ملی این معراج شهدا مشهد به عنوان 
یک اثر معنوی فراهم شــده است تا این مکان به عنوان یکی از نمادهای دوران دفاع مقدس، 

ایثار و شهادت به ثبت برسد.
او ادامه داد: این مکان برای تقویت ارزش های معنوی و منبع الهام گرفتن نسل جوان باشد، 

هم چنین پل ارتباطی بین نسل های امروز و نسلی که دفاع مقدس را درک کرده، باشد.
قربانی با بیان این که این مجموعه می تواند کارکردهای متنوعی داشــته باشد، گفت: بسیاری 
از افراد در این مکان خاطره دارند یک یادآوری است و برای نسل های جدید نیز درس آموزی 

دارد.
او تصریح کرد: باکارهایی که می تواند در این مکان انجام شود، پیام های دفاع مقدس، شهدا 

و ایثارگران عرضه خواهد شد.

روزنامهدستبافتهها

خبر

نگاهی به آثار موسیقی ساخته شده با مضمون دفاع مقدس؛
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عقاید،  ابــراز  بــرای 
نیاز  و  اندیشه  باورها، 
انسان و جامعه کنونی 
به  موســیقی  و  اســت 
عنوان یکــی از هنرهای 
هفت گانــه نقش پررنگی 
در ماندگاری آثار تاریخی 
ایفا می کند. در این رابطه 
در سال های اخیر پس از 
نیــز  تحمیلــی  جنــگ 
هنرمندان برجســته موسیقي اسلحه خود که 
همان ســاز و هنرشان بود را، براي حفظ آثار 
دفــاع مقدس و ماندگاری این دوره از تاریخ، 
در اذهان عمومی جامعه به کار گرفتند و آثار 

فاخر و ماندگاري را خلق کردند. 
قصه آدم هایی که هشــت ســال به معنا و 
مفهوم مطلق کلمه در مقدس ترین شــکل 
ممکن از وطــن و کیان خود دفاع کردند را، 
بارها از زوایای مختلــف در فیلم ها دیده ایم 
که گاهی بخش عمــده ای از ماندگاری این 
فیلم ها بر دوش موســیقی های متن آن بوده 
اســت که پس از سال ها هنوز هم مخاطبان 
زیادی دارد و تعدادی از صاحب نظران آنها را 

ماندگارترین موسیقی های دوران می خوانند.
سندی ارزشمند در جریان جنگ تحمیلی

آهنگســازان برجســته در ســال های اخیر 
پیرامون موضوع دفــاع مقدس،  توانســتند 
یادگاری های خوبی برای ما به جای بگذارند 
که تبدیل به ســندی ارزشــمند در جریان 
جنگ تحمیلی شــود. در این بین »موسیقی 
فیلم« در ماندگاری صحنه های جنگ و ثبت 
لحظات دفاع از میهن نقش به سزایی داشته 
و باعث شده بسیاری از آن ها آنچنان در ذهن 
ما ثبت شود که شاید خیلی از ما با شنیدن یا 
مواجهه با کلیدواژه ای چون »دفاع مقدس« 
و »جنگ« بــه یاد این آثــار بیفتیم. آثاری 
کــه حتی گاهی از خود فیلم هم بیشــتر در 
گوش شنیداری جامعه ایرانی باقی مانده و به 
حدی از خود تأثیر به جای گذاشته که قطعاً 
نمی توان از آنها بی تفاوت عبور کرد. با همین 
پیش فرض می خواهیم به بررســی کارنامه 
و فعالیــت تعدادی از آهنگســازان برگزیده 
سینمای ایران در حوزه سینمای دفاع مقدس 

و مقاومت بپردازیم.
از کرخه تا راین

به گزارش روزنامه 
»صبــح امروز« و 
مهر،  از  نقــل  به 
بدون تردید مجید 
انتظامــی یکی از 
یــن  مهم تر
آهنگسازان ســینمای دفاع مقدس محسوب 
می شود که آثار تولید شده از سوی او در این 
عرصه تبدیــل به اصلی تریــن نماد معرفی 
فیلم ها به مخاطبان شــده است. در کارنامه 
موسیقی  ساخت  انتظامی  مجید  فعالیت های 
متن بیش از هشــتاد فیلم سینمایی به چشم 

می خورد که موسیقی آثار او در حوزه سینمای 
دفــاع مقدس از جمله کارهای درخشــان و 

ماندگار او محسوب می شوند.
اما بی شک یکی از کارهای قابل توجهی که 
بیشــتر از دیگر آثار مجیــد انتظامی با اقبال 
گســترده تری از سوی مخاطبان مواجه شود، 
موسیقی متن فراموش نشدنی فیلم سینمایی 
»از کرخــه تا راین« بــه کارگردانی ابراهیم 
حاتمی کیا اســت که یکی از شناسنامه های 
معتبر هنر این ســرزمین در معرفی فرهنگی 

دوران دفاع مقدس به حساب می آید.
این فیلم ســال 13۷1 تولید و از همان زمان 
تاکنون به عنوان یکی معتبرترین و مهم ترین 
آثار ســینمای کشــورمان در بین مخاطبان 
معرفی شده، اثری که موسیقی آن نیز اکنون 
شمایلی از جهانی ترین و موجه ترین موسیقی 
فیلم های ســینمای کشــورمان به حســاب 
می آید و همچنــان مورد وثــوق مخاطبان 

سینما و موسیقی است.
فارغ از تمام جذابیت هــا دراماتیکی که فیلم 
ســینمایی »از کرخه تا راین« به عنوان یک 
ملــودرام جنگی از خود به مخاطبان نشــان 
داد و توانســت به عنوان یکی از بهترین آثار 
ســینمایی ایران طی دهه هفتاد لقب بگیرد، 
این موسیقی متن اثر بود که در لحظه لحظه 
فیلم جــان و روح مخاطب را بــا اثر همراه 
می کرد. آنچنــان که حتی اکنــون که این 
گــزارش را می خوانید هــم در حافظه پنهان 

شما شنیده می شود.
انتظامــی اگرچه در جشــنواره یازدهم فیلم 
افتخــار بهترین  فجر فقط توانســت دیپلم 
موسیقی متن را با موسیقی فیلم »از کرخه تا 
راین« دریافت کند، اما این موسیقی سرآغاز 
فعالیت هــای چشــم گیرتری از او در قامت 
آهنگســاز آثار مرتبط با دفاع مقدس فارغ از 
دیگر کارهای ارزشــمند سینمایی اش شد، به 
طوری که وی در ســال های بعد به واسطه 
توانایی هایش در این عرصه اقدام به نگارش 
آثار و ســمفونی هایی چون »ایثار«، »انقلاب 
اســلامی«، »مقاومت«، »خرمشهر«، »این 
فصل را بــا من بخــوان« و »صلح« نموده 
و هــر کدام را در فواصــل زمانی مختلف با 
ارکســترهای بزرگ و صاحب نام کشورمان 

اجرا کرد. 
کارنامه درخشان انتظامی

انتظامی به خاطر آثار ارزشمند خود در عرصه 
آهنگســازی فیلم خود موفق به کسب چهار 
سیمرغ بلورین از جشنواره فیلم فجر، ۲ دیپلم 
افتخار از همین جشــنواره و همچنین دو بار 

کاندیدای جشنواره فجر شده است.
»در محاصــره -13۶0«، »ســردار جنگل 
– 13۶۲« بــه کارگردانــی امیــر قویدل، 
»عقاب ها – 13۶3« به کارگردانی ســاموئل 
خاچیکیان، »پلاک – 13۶۴« به کارگردانی 
ابراهیــم قاضی زاده، »گــذرگاه – 13۶5« 
به کارگردانی شــهریار بحرانی، »هراس – 
13۶۶« به کارگردانی شهریار بحرانی، »کانی 
مانکا -13۶۶« به کارگردانی ســیف الله داد، 

»آخرین پرواز – 13۶8« به کارگردانی احمد 
رضا درویش، »چشم شیشه ای – 13۶۹« به 
کارگردانی حسین قاسمی جامی، »پوتین – 
13۷0« به کارگردانی عبدالله باکیده، »وصل 
نیــکان – 13۷0« بــه کارگردانــی ابراهیم 
حاتمــی کیا، »از کرخه تا راین – 13۷1« به 
کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا، »یک شــب، 
یک غریبه – 13۷3« به کارگردانی حســین 
قاســمی جامی، »حمله به اچ 3- 13۷3« به 
پیراهن  کارگردانی شــهریار بحرانی، »بوی 
یوســف – 13۷۴« به کارگردانــی ابراهیم 
حاتمــی کیا، »آژانس شیشــه ای – 13۷۶« 
بــه کارگردانی ابراهیم حاتمــی کیا، »نغمه 
– 1380« به کارگردانی ابوالقاســم طالبی، 
»دوئــل- 1380« بــه کارگردانی احمدرضا 
درویــش، »طبل بــزرگ زیر پــای چپ – 
1383« بــه کارگردانــی کاظــم معصومی، 
»زمهریر- 1388« به کارگردانی علی روئین 
تن، »پی ۲۲- 13۹3« به کارگردانی حسین 
قاســمی جامی از جمله آثاری هســتند که 
توسط مجید انتظامی با موضوع دفاع مقدس 

آهنگسازی شده اند.
زادبوم، جرم، به وقت شام 

کارن همایونفر نیز 
دیگــر  از 
ن  ا ز هنگســا آ
و  نــام  صاحــب 
ســبک  صاحــب 
سینماســت که در 
کارنامــه فعالیت های او موســیقی متن چند 
فیلــم دفاع مقدســی و مرتبط با ســینمای 
مقاومت از کارگردانان شاخص این عرصه به 
چشــم می خورد. هنرمندی که در پیشــینه 
فعالیت های او همکاری با کارگردانان متعدد 
با ســلایق متفاوت دیده می شود. او قطعاً از 
جمله هنرمندان جریان ساز عرصه آهنگسازی 
فیلم اســت که با ورودش به سینما شکل و 
شــمایل جدید یا متفاوتی از موسیقی فیلم را 

به تماشاگران سینما نشان داد.
او که در کارنامه فعالیت های خود آهنگسازی 
بیــش از 100 اثر ســینمایی و تلویزیونی را 
انجــام داده که در این چارچوب نیز موفق به 
دریافت ســه سیمرغ بلورین از جشنواره فیلم 
فجر برای فیلم های »به وقت شام – 13۹۶« 
به کارگردانی ابراهیــم حاتمی کیا، »جرم – 
138۹« بــه کارگردانی مســعود کیمیایی و 
»زادبوم – 138۷« به کارگردانی ابوالحســن 

داودی شده است.
از میم مثل مادر تا 2۳ نفر

آریــا عظیمی نژاد 
نیز از آهنگسازانی 
است که  در یکی 
دو سال گذشته با 
حضــور در تیــم 
داوری مســابقات 
و  جدیــد«  »عصــر  اســتعدادیابی 
بیــن  مثال زدنــی اش  ســخت گیری های 
مخاطبان غیر تخصصی حوزه موسیقی نیز 

معروف شده است.
اما آنچه تا امروز توانسته او را به عنوان یک 
آهنگســاز خلاق و به معنا و مفهوم مطلق 
کلمه »مولــف« تبدیل کند، آهنگســازی 
آثاری اســت که در حوزه ســینمای جنگ 
نوشــته و از او هنرمنــدی معرفی کرده که 
شــاید بتوان ماندگارترین آثارش را در این 
کارها جســتجو کرد، کارهایــی که الحق 
و الانصــاف در حــوزه ســینمای مقاومت 
اکنون به عنوان مهم ترین و تأثیرگذارترین 
کارها یاد می شــود که هریک می توانند در 
بخش های مختلف مــورد ارزیابی و تحلیل 
قرار گیرند. »میــم مثل مادر – 1385« به 
کارگردانی رسول ملاقلی پور، »فرزند خاک 
– 138۶« به کارگردانی محمد علی باشــه 
آهنگــر، »نفوذی- 138۷« بــه کارگردانی 
احمد کاوری و مهــدی فیوضی، »بیداری 
رویاهــا – 1388« بــه کارگردانی محمد 
علی باشــه آهنگر، »۲3 نفر – 13۹۷« به 
کارگردانی مهدی جعفــری از جمله همین 
فیلم هایی هستند که در حوزه سینمای دفاع 
مقــدس از آریا عظیمی نژاد به یادگار مانده 

است.
فیلم های  موســیقی  با ساخت  عظیمی نژاد 
»میم مثل مادر«، »طلا و مس« و »فرزند 
خاک« بود کــه علاوه بــر دریافت جایزه 
بهترین موســیقی در جشــنواره بین المللی 
فیلم فجــر، جایزه های متعــددی از جمله 
جایزه جشن خانه ســینما را نیز از آن خود 
کرد. در این میان این موســیقی فیلم »میم 
مثل مادر« او بیشــتر به گوش شــنیداری 
مردم رســید و آنچنان از این کار اســتقبال 
کردند که عظیمی نژاد را مجاب کرد سال ها 
بعد از ســاخت این موســیقی به فکر تولید 
نماهنگی هم از آن باشــد. نماهنگی که با 
همراهــی تعدادی از کودکان خردســال و 
نوازندگان شــناخته شده کشورمان در یکی 
از مراکــز تجاری پایتخــت تولید و آنچنان 
مورد اســتقبال قرار گرفت کــه تا مدت ها 
در بالاتریــن رتبه دانلودهای ســامانه های 

اینترنتی قرار گرفت.
معصومیت از دست رفته و اخراجی ها

فریدون شهبازیان 
نوازنده  آهنگساز، 
ارکســتر  رهبر  و 
شــده  شــناخته 
است  کشــورمان 
آثار  بر  علاوه  که 
شاخصی که در حوزه آهنگسازی ارائه داده، 
طی زمــان حضــور خــود در عرصه های 
مدیریتی و تصمیم گیری حوزه موسیقی به 
ویژه موســیقی پاپ تاثیر بسزایی در معرفی 
هنرمندان معتبر و صاحب ســبک این گونه 

موسیقایی داشته است.
بی شــک بعــد از گذشــت چهــار دهه از 
فعالیت های موســیقایی در انقلاب اسلامی 
ایران از او به عنوان یکی آهنگسازان شاخص 
و پیش رو موســیقی کشورمان یاد می شود. 

تأثیرگذاری اش  بی گمــان  کــه  هنرمندی 
در تمامــی بخش ها و گونه های موســیقی 
موضوعی انکارناپذیر اســت. یکی از نکات 
جالب توجهی که می توان به آثار شهبازیان 
در مقام آهنگســاز اشاره کرده آثار مرتبط با 
موضوع دفاع مقدس و مناسبت های مذهبی 
از جملــه »هیوا – 13۷۷« بــه کارگردانی 
رسول ملاقلی پور، »معصومیت از دست رفته 
– 138۲« به کارگردانــی داود میرباقری، 
»اخراجی ها – 1385« به کارگردانی مسعود 
ده نمکی اســت که در یک شرایط ویژه با 
اســتقبال ویژه ای از سوی مخاطبان مواجه 
شده اســت. آثاری که الحق و الانصاف به 
قدری در جان و دل و مخاطبان نشسته که 
اگرچه از محدودیت کمــی برخوردارند اما 
قطعاً می توان از آن ها به عنوان آثار شاخص 

سینمای جنگ یاد کرد.
موســیقی فیلم »اخراجی ها« به کارگردانی 
مســعود ده نمکی یکی از ماندگارترین آثار 
فریدون شــهبازیان در حوزه آهنگســازی 
فیلم اســت که هنوز هــم پس از یک دهه 
که از ســاخت آن میگذرد به دلیل ساختار 
ساده اما متفاوت موسیقی و با صدای محمد 
کارنامه  در  تیتراژهمچنــان  در  اصفهانــی 
ســینمای دفاع مقدس ایــن هنرمند خوش 
می درخشــد و از ان می توانــد بــه عنوان 
برجسته ترین اثر موسیقایی این آهنگساز در 
سینمای دفاع مقدس یاد کرد که گذر زمان 
هنوز موجب فراموشــی ملودی ماندگار این 
فیلم ســینمایی پرطرفدار نشده و همچنان 
توانســته با وجود موج سهمگین ملودی ها 
و قطعات ماندگار در حوزه ســینمای دفاع 
مقدس یکی از آثار شــاخص و خاطره ساز 

این گونه سینمایی باشد.
ملودی های ماندگار

حبیب خزایی فر از 
تراز  آهنگســازان 
اول موسیقی فیلم 
اخیر  در یک دهه 
اســت؛  بــوده 
جوانی  آهنگســاز 
که با ســاخت چند ملودی مانــدگار برای 
کنار  در  مهدویان  فیلم های محمدحســین 

بزرگان این حوزه جای گرفت.
و اوج فعالیت هــا و درخشــش او در عرصه 
آهنگســازی قطعاً به همکاری او با محمد 
حســین مهدویان در پروژه هــای مختلف 

سینمایی اش باز می گردد.
»آخریــن روزهــای زمســتان – 13۹1«، 
»ماجرای  غبــار- 13۹۴«،  در  »ایســتاده 
نیمــروز – 13۹5«، »لاتــاری – 13۹۶«، 
»تــرور سرچشــمه – 13۹۶«، »رد خون 
)ماجرای نیمــروز ۲( – 13۹۷« و »درخت 
گــردو – 13۹8« بــه کارگردانــی محمد 
حســین مهدویان از جمله آثاری هستند که 
حبیب خزایی فر در آنها به عنوان آهنگســاز 
حضور داشته و اتفاقا با اقبال خوبی ازسمت 

مخاطبان مواجه بوده است.

گزارشی از نمایشگاه دستاوردهای دفاع مقدس؛

نمایش چهار دهه اقتدار ملی

نمایشــگاه بین المللی مشهد در روزهای دفاع مقدس میزبان 
اقشار مختلف خصوصا نسل جوان است تا مفاهیم والای ایثار 
و شهادت را به کسانی که هشت سال دفاع مقدس را تجربه 

نکردند منتقل شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از خبرگزاری 
رضوی، چند روزی اســت که در نمایشگاه بین المللی مشهد 
نمادی از قدرت و سلحشــوری 8 ســال دفاع از تمامیت نام 
ایران به نمایش درآمده و قرار اســت تا هفتم مهرماه یادآور 
روزهایی باشــد که عروج در قاموس ایستادگی حرف اول و 

آخر را می زد و نام و نشان در شهادت خلاصه می شد.
۴0 ســال از دلاوری دلیر مردانی می گذرد که منطق شــان 
منطق حســین )ع( بود و نام و نان در میدان مین و خمپاره 
معنی می یافت. 8 سال جنگیدن مقابل وحشی گری و دست 
درازی دشمن نمایشی از توانمندی های جوانک هایی بود که 
پشت به لذت های دنیا و با قلبی سرشار از جهاد و شهادت به 
نبرد رفته و در برابر دشمن بعثی قد علم کرده و تجاوزگران را 
سر جایشان نشاندند. شجاعت فرماندهان و مقاومت سربازان 

جلــوه ای از خودباوری را به نمایش گذاشــت تا ایران امروز 
سربلند و آزاد باشد. 

و حالا سالهاســت که به پاس همان رشادت ها و جاوید نگاه 
داشــتن نام ایران، سراسر کشور به نام ایثار و شهادت مزین 
می شــود و حال و هوا، دفاع مقدسی می شود، تا به همه ما 
کــه فقط در عکس ها و در قاب تلویزیون این رشــادت ها و 
خلــوص نیت را دیده ایم ســال های جبهه و جنگ تحمیلی، 
انتظار مادرانی که حتی یادگاری از پلاک فرزندشان برایشان 
قد تمام دنیا باارزش بود نمود پیدا کند و دل مان قرص شــود 
که این چنین حماسه آفرینانی داشتیم و همچنان نسل شان 

باقی است.
نمایشگاهی با حفظ اصول بهداشتی

روز گذشــته با حفظ موازین و اصول بهداشتی سری به این  
نمایشــگاه زدیم تا از نزدیک دستاوردهای انقلاب را ببینیم. 
در ورودی نمایشــگاه عمل تب ســنجی از بازدیدکنندگان 
انجام میشد و به افراد بدون ماسک اجازه ورود داده نمی شد. 
اولین چیزی کــه نظرمان را به خود جلب کرد بیمارســتان 
صحرایی بود که تمامی امکانات لازم را در زمان های فورس 

و اضطراری داشــت. اتاق عمل سیار و تمامی ادوات موجود 
برای کسانی که تا به حال بیمارستان صحرایی را ندیده بودند 
جذابیت خاصی داشت. هواپیماهای بدون سرنشین)پهباد( در 

آسمان نمایشگاه به پرواز درآمده بود.
در جــای جــای فضای باز نمایشــگاه بین المللی مشــهد، 
ماشــین های مین روب، سامانه های موشــکی، ماشین های 
مقابله با اغتشاش، سامانه های پیشــرفته پدافندی، تانک ها 
و نفربرهای ســپاه و ارتشو.. . جانمایی شده بود و اگر به طور 
دقیق تــر بخواهیم بگوییم حدود 10هــزار مترمربع فضای 
نمایش تجهیزات، جنگ افزارها و امکانات دفاعی در محوطه 
باز بــرای علاقه مندان وجود دارد، همچنین در نمایشــگاه 
امســال دفاع مقدس ۴3دســتگاه اجرایی و نظامی در بیش 
از 3۹5غرفه 1۲مترمربعی در فضایی مســقف به مســاحت 
۴۷00مترمربع و زیربنای10هزار مترمربع دستاوردهای خود 

را به نمایش گذاشته اند.
حضور چشمگیر مجموعه های مختلف 

حضور چشــمگیر مجموعه های مختلف در نمایشگاه امسال 
منحصر اســت. مجموعه ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی 

با ۹۶غرفه، نیــروی انتظامی با ۶۷غرفــه، ارتش جمهوری 
اســلامی با ۶۲غرفه، اداره کل حفظ آثار و نشــر ارزش های 
دفاع مقدس با ۲۲غرفه و جبهه مقاومت اسلامی با 15غرفه، 
بیشــترین غرفه ها را داشــتند. علاوه بر این مجموعه هایی 
همچون دبیرخانه کنگره بزرگداشــت 18هزار شهید خراسان 
رضوی، بنیاد شــهید و امور ایثارگران، آستان قدس رضوی، 
شهرداری مشــهد، نمایندگی وزارت دفاع، مرزبانی، سازمان 
جهاد کشاورزی و ســازمان صنعت، معدن و تجارت و تیپ 

فاطمیون رتبه های بعدی را به خود اختصاص داده اند.
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سردیس خبرنگار شهید صارمی در مشهد 
رونمایی شد

ســردیس خبرنگار شــهید محمود صارمــی هم زمان 
بــا چهارمین روز هفته دفاع مقدس، طی مراســمی با 
حضور جمعی از اصحاب رســانه و مدیران شهری در 
مشهد رونمایی شد.مدیر مسئول خبرگزاری رضوی روز 
پنجشــنبه در این مراسم گفت: شهید صارمی به دست 
عوامل اسلام آمریکایی مظلومانه به شهادت رسید.سید 
جلال فیاضی بابیان این که یکی از تلاش های ما زنده 

نگه داشــتن یاد شــهدا و تجلیل از شهیدان و خبرنگاران بوده اســت افزود: همه ما به نوعی 
مدیون خون شــهدا هستیم و باید در مســیر آن ها حرکت کنیم و  مسیر شهدا دفاع از عزت 
و ســربلندی کشــور است و باید عزت و ســربلندی که به برکت خون شهیدان ایجادشده را 
پاس بداریم.رییس کمیسیون فرهنگی شــهرداری مشهد هم گفت: تقویت و برجسته سازی 
عناصر هویت بخش از جمله برنامه های شــورای شــهر مشهد و یکی از این عناصر فرهنگ 
ایثار و شــهادت است. شــهدا چشم وچراغ شهر و روشن کننده مســیر ما و آیندگان هستند.

احسان اصولی افزود: نقش و جایگاه رسانه و خبرنگاران در شفافیت و آگاهی رسانی بر کسی 
پوشیده نیست و شهید صارمی نیز جزءافرادی بود که تا آخرین لحظه شهادت به رسالت خود 
صادقانه عمل کرد.بهزاد چوپانکاره رییس اداره هنری شهرداری مشهد هم گفت: برای هفته 
دفاع مقدس رونمایی از ســردیس چهار شهید پیش بینی شده است که تاکنون سردیس شهید 
ابراهیم فخرایی و شــهید محمود صارمی رونمایی شــده است و سردیس شهیدان فرامرزی 
و حبرانــی هم طی هفته آینده رونمایی خواهد شــد.مرداد 13۷۷ محمــود صارمی خبرنگار 
خبرگزاری جمهوری اسلامی مستقر در مزار شریف افغانستان، به همراه هشت نفر از کارکنان 
سرکنســولگری ایران در این شهر توسط عوامل گروه طالبان به شهادت رسید.تا یک ماه از 
سرنوشــت این ۹ نفر خبری نبود تا این که پیکرهای آنان در یک گور جمعی در خرابه های 
پشــت کنسولگری به دســت آمد و ۲۲ شــهریور 13۷۷ به تهران منتقل و به خاک سپرده 
شد.شــورای فرهنگ عمومی کشور در نخستین سالگرد شهادت محمود صارمی، 1۷ مرداد را 

به پاس قدردانی از مقام و مجاهدت خبرنگاران »روز خبرنگار« نامید.

اشغال ۲۷ درصدی اماکن اقامتی خراسان 
رضوی در شهریورماه

معــاون هماهنگی و مدیریت امور زائران اســتانداری 
خراسان رضوی گفت: در شهریورماه سال جاری  حدود 
۲۷ درصد از اماکن اقامتی خراسان رضوی مورداستفاده 
قرارگرفته اســت.به گزارش صبح امروز، محمدصادق 
براتی با اشــاره به ظرفیت اماکن گردشــگری استان 
در شــرایط بیماری کرونا، اظهار کــرد: پس از مصوبه 
ســتاد اســتانی مقابله با کرونا مبنی بر بازگشایی تمام 

تأسیسات گردشگری خراســان رضوی، واحدهای اقامتی  که توانسته بودند مجوزهای لازم 
برای بازگشــایی را دریافت کنند، به ارائه خدمات گردشگری به مسافران پرداختند.وی ادامه 
داد: در قســمت تأسیسات گردشگری اســتان، ۷۷1 مجموعه از جمله هتل، هتل  آپارتمان، 
خانه مســافر، اقامتگاه بوم گردی، دفاتر خدمات مســافرتی، واحدهای پذیرایی بین راهی و... 
از مجمــوع  ۲۲۶۶ واحد، به ارائه خدمت به زائران و مســافران پرداختند.بر اســاس گزارش 
روابط عمومی استانداری خراسان رضوی، معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداری 
خراســان رضوی، بیان کرد: از مجموع واحدهای اقامتی استان در شهریورماه امسال، هتل ها 
3۹ درصد، هتل آپارتمان ها 33 درصد، مهمان پذیرها ۲۶ درصد، خانه مســافرها 33 درصد و 
اقامتگاه های بوم گردی ۴ درصد اشــغال بوده و پذیرش زائر و مسافر داشته اند.براتی تصریح 
کرد: در این ایام و با توجه به شــرایط کرونایی، بازرســی و نظارت از تاسیسات گردشگری 
اســتان با جدیت بیشتر انجام شده است که از مجموع ۴1۷3 بازدید صورت گرفته ۶۲5 مورد 

تذکر و ۲33 مورد نیز اخطار داده شده است.

۱۸۰۰ واحد مسکن مهر در شهر جدید بینالود 
ناتمام مانده است

مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید بینالود گفت: 
ســاخت هزار و 8۷1 واحد مســکن مهر در این شهر 
واقع در شــمال استان خراســان رضوی کامل نشده و 
ناتمام مانده اســت.به گزارش صبح امروز به نقل ایرنا 
حمیدرضا یزدانی افزود: کل سهمیه شهر جدید بینالود 
از طرح مســکن مهر سه هزار و ۷۲۲ واحد بود که ۷۶ 

درصد پیشــرفت اجرایی دارد و از این تعداد تاکنون هزار و 851 واحد به بهره برداری رسیده 
است.وی ادامه داد: تعداد متقاضیان مسکن مهر و دارای قرارداد پیش فروش در بینالود ۲ هزار 
و 150 نفر اســت که از کل واحدهای به بهره برداری رســیده در این طرح هزار و ۶۶3 واحد 
تحویل متقاضیان شــده و باقی واحدها نیز در نوبت تحویل به آنان است.مدیرعامل شرکت 
عمران شــهر جدید بینالود گفت: از کل واحدهای مســکن مهر بینالود ۲ هزار و 8۲0 واحد 
توســط انبوه سازان ساخته شده که از این تعداد هزار و 55۴ واحد به بهره برداری رسیده است، 
۹۷ واحد به صورت انفرادی ساخته شــده که به طور کامل به بهره برداری رسیده، 805 واحد 
نیز مربوط به تعاونی ها اســت که از این تعداد ۲00 واحد تکمیل شــده است.وی افزود: اغلب 
تعاونی های مسکن مهر از برنامه عقب هستند، برخی از واحدهای مسکن مهر متعلق به این 
گروه در بینالود در حد فونداســیون بوده و بدون متقاضی است، با این حال بیشتر این واحدها 
تعیین تکلیف شده اند.یزدانی اظهار امیدواری کرد تا یک ماه آینده ۲۴8 واحد مسکن مهر این 
شهر به بهره برداری برسد.شهر جدید بینالود در 55 کیلومتری جنوب غربی مشهد واقع است. 
طرح ملی مســکن مهر در دولت نهم در کشور به اجرا درآمد و ساخت واحدهای مسکونی در 

این طرح از سال 138۶ آغاز شد.

مهندسان در آزمون ورود به حرفه شرکت کردند
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و شهرسازی خراســان رضوی گفت: 1۶ هزار و 
۶۴3 نفر از مهندســان و کاردانان این اســتان در »آزمون سراسری ورود به حرفه مهندسان، 
کاردان های فنی و ساختمان و تعیین صلاحیت معماران تجربی« شرکت کردند.رضا ناصری 
درباره این آزمون اظهار کرد: »آزمون سراســری ورود به حرفه مهندسان، کاردان های فنی و 
ســاختمان و تعیین صلاحیت معماران تجربی« در قالب سه نوبت صبح و عصر طی روزهای 
ســوم و چهارم مهرماه برگزار شــد.وی ادامه داد: این آزمون جمعه چهارم مهرماه جاری نیز 
در 10 حوزه امتحانی مستقر در شهرهای مشهد، نیشابور، سبزوار و تربت حیدریه برگزار شد. 
معاون اداره کل راه و شهرســازی خراســان رضوی گفت: »آزمون سراسری ورود به حرفه 
مهندســان، کاردان های فنی و ساختمان و تعیین صلاحیت معماران تجربی« در هفت رشته 
مهندسی شامل »عمران« برای صلاحیت نظارت، طراحی و اجرا، »معماری« برای صلاحیت 
نظارت و اجرا، »برق و مکانیک« هر کدام برای صلاحیتهای طراحی و نظارت، نقشه برداری، 
شهرســازی و ترافیک برپاشــده اســت.وی افزود: از مجموع 1۶ هزار و ۶۴3 مهندسانی که 
در ایــن آزمون شــرکت کرده اند 1۴ هزار و 353 نفر از مشــهد، ۷۷۴ نفر از ســبزوار، ۷۷0 
نفر از تربت حیدریه و ۷۴۶ نفر از نیشــابور هســتند.ناصری ادامــه داد: فزود: آزمون صبح و 
عصر پنج شــنبه ورود به حرفه مهندســان، کاردان های فنی و ســاختمان و تعیین صلاحیت 
معماران تجربی برای »مهندسان و کاردان ها« و آزمون جمعه نیز برای »مهندسان و معماران 

تجربی« برنامه ریزی و اجراشده است.

خبر

12 پروژه عمرانی در شهرک شهیدان رجائی و باهنر مشهد آغاز شد:

پیوند حاشیه به متن شهر
با  شهردارمشــهد، 
اینکه  بــه  اشــاره 
در  که  هایی  پروژه 
دو شــهرک شهید 
باهنر و رجایی اجرا 
می شــود، یکی از 
بزرگترین اقدامات جمهوری اســلامی در چهل 
ساله گذشــته در حوزه مدیریت شهری خواهد 
بود، گفت: اجرای این 1۲ پروژه بزرگ شــهری 

بافت این شهرک ها را تغییرخواهد داد.
به گــزارش صبح امــروز محمدرضا کلائی در 
مراســم آغاز عملیات اجرایی 1۲ پروژه بزرگ 
شهری در شهرک های شهید رجایی و باهنر که 
با شعار« یک حاشیه کمترصدها فرصت بیشتر« 
با حضور قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی، 
رئیس و جمعی از اعضای شورای شهر، مدیران 
کل اطلاعات، دادگستری و فرماندهی انتظامی 
خراسان رضوی و سرپرست معاونت هماهنگی 
امور عمرانی اســتاندار برگزار شد، افزود: برای 
اجرای این پروژه ها ۲هزار و ۴00میلیارد تومان 

اعتبار پیش بینی شده است.
وی اضافــه کــرد: مجموعه مدیران اســتان 
با داشــتن همدلــی، به این نتیجه رســیدند تا 
ســاماندهی بخشی از حاشــیه مشهد را هدف 
قرار داده و در کنار سایر خدماتی که به صورت 
طبیعی و بــا اهتمام بالا به مــردم این منطقه 
ارائــه می دهند خدماتی را به صورت ویژه برای 
شــهرک های شــهید رجایی و باهنــر در نظر 

بگیرند.
کلائی بابیان اینکه در ســتاد تدابیر ویژه استان 
این موضوع مطرح شد و شــورای شهرمشهد 
نیز برای ســاماندهی این دو شــهرک پای کار 
آمد، اظهار کرد: با هماهنگی اســتاندار، نماینده 
ولی فقیــه، تولیت آســتان قــدس رضوی و 
دســتگاه قضایــی تفاهم نامه ای بین آســتان 
قــدس رضــوی، حاکمیت، دولــت و مدیریت 
شــهری و ســایر عناصر تصمیم گیرنده برای 
ساماندهی شهرک های شــهید رجایی و باهنر 
منعقد و مسئولیت این کار نیز برعهده مدیرکل 

اطلاعات استان قرارداده شد.
کلائی با اشــاره به اینکه نتیجه این تفاهم نامه 
مجموعه پروژه هایی اســت که عملیات اجرایی 
آن بــه مرور ظرف 10 ماه آینده آغاز می شــود 

خاطرنشــان کرد: بخشــی از این پروژه ها در 
آینده ای نزدیک به بهره برداری رسیده و بخشی 

دیگر نیز به تدریج انجام خواهد شد.
شهردار مشــهد ادامه داد: خارج کردن شهرک 
شهید باهنر از بن بســت و اتصال آن به بازوی 
چهارم تقاطع غیر همسطح مصلی، احداث مرکز 
درمانی و مجتمع ورزشــی در شــهرک شهید 
باهنر و کتابخانه عمومی در شــهرک شــهید 
رجایی، تعریض خیابان پور ســینا، آزادســازی 
اراضی برای احداث واحدهای مسکونی، ایجاد 
مجموع بوستان های محلی در این محدوده و 
ایجــاد پل روی ریل راه آهن و اتصال دو طرف 
ریل بــه یکدیگر که پروژه ای پیچیده اســت، 

بخشی از این پروژه ها است.
وی گفــت: در کنار اجرای این پروژه ها، پارکی 
۷0 هکتــاری در اراضــی محدوده شــهرک 
شهید رجایی به وســعت پارک ملت با موضوع 
کشــاورزی شهری با مســاعدت آستان قدس 
رضوی احداث خواهیم کرد و امیدواریم بتوانیم 
این پارک را تا پایان امســال بــه بهره برداری 
احداث  افزود: همچنین  برسانیم.شهردار مشهد 
پارکــی 5 هکتــاری در انتهای بولوار شــهید 
معقول و مهریز که خواســته بیش از 30 ساله 
مردم منطقه اســت نیز در دستور کار قرار دارد، 
همچنین یکی دیگــر از پروژه هایی که در این 
محدوده اجرا می شــود، بولوار بصیرت است که 
با کمک آستان قدس رضوی و با عبور از میان 

اراضی امیرآباد احداث خواهد شد.
کلائــی تصریح کــرد: در کنار ایــن پروژه ها 
اختصــاص زمیــن بــرای ســاخت واحدهای 
مسکونی به منظور جایگزینی و اصلاح الگوی 
سکونت و آزادســازی فضاهای عمومی این دو 

شهرک نیز در دستور کار قرار دارد.
وی تاکید کــرد: معتقدم مجموعه این اقدامات 
بافت شــهرکهای شهید رجایی و باهنر را تغییر 
خواهــد داد، اگــر این اتفاق بــه مدد حضرت 
رضا)ع( و همت همه مســئولان رخ دهد قطعا 
اقدامات جمهوری اسلامی  از بزرگ ترین  یکی 
در چهل ساله گذشته در حوزه مدیریت شهری 

خواهد بود.
کلائی گفت: امیدوارم با حمایت های استانداری، 
نماینده ولی فقیه،تولیت آســتان قدس رضوی، 
دستگاه قضائی ، شورای شهر و سایر دستگاه ها 

و ارگانها شاهد به سرانجام رسیدن این پروژه ها 
باشیم.

اجرای ۱2 پروژه بزرگ شهری در 
شهرک های شهید رجایی و باهنر، اتفاقی 

جهادگرانه است
قائم مقــام تولیت 
قــدس  آســتان 
رضوی با اشاره به 
عملیــات  آغــاز 
پروژه   1۲ اجرایی 
در  شهری،  بزرگ 
شهرک های شهید رجایی و باهنر این اقدام را 
جهــاد گرانه عنوان کرد و گفــت: امیدواریم 
همانطور که ایــن اقدامات باهمت مردانه ای 

آغازشده همان گونه نیز به سرانجام برسد.
مصطفی خاکســار قهرودی در این مراســم 
افزود: شــعار »یک حاشــیه کمتــر؛ صدها 
برای  پربرکت تری  زندگی  بیشــتر«  فرصت 

مردم حاشیه شهر به همراه خواهد داشت.
وی ادامــه داد: اگر همدلی بین دســتگاه ها 
وجود نمی داشــت اجرای این طرح بزرگ و 
ســاماندهی این مناطق ممکن نبود، آستان 
قدس رضوی نیز طبق فرمــان مقام معظم 
رهبــری مبنی بر ارائه خدمــات به مجاوران 
به طور جــدی در اندیشــه عملیاتی کردن 
این فرمان است.خاکســار اضافه کرد: بر این 
اساس تصمیم جدی آســتان قدس رضوی 
همراهــی عملیاتی با ســایر دســتگاهها و 
استفاده از سرمایه موقوفات با رعایت مسائل 
شرعی، در جریان اجرای اقدامات جدی برای 

تحقق این فرمان است.
وی افزود: امروز نیز با همدلی همه دستگاه ها 
از جمله مدیریت شــهری، آســتان قدس و 
مدیــرکل اطلاعات این پروژه هــا عملیاتی 
می شــوند و تلاش می شود هرکجا احساس 
نیاز باشــد آســتان قدس رضوی هم حضور 

یابد.
قائم مقام تولیت آســتان قدس رضوی ادامه 
داد: البته باید به این موضوع اشاره داشت که 
همراهی مردم نیز در کنار همت مسوولان در 
اجرا و به سرانجام رسیدن این پروژه ها مهم 
است و امیدواریم این پروژه ها مقدمه ای برای 

طرحهای بعدی باشد.

اجرای 24۰۰ میلیارد تومان پروژه در 
حاشیه شهر این مناطق را به متن پیوند 

می دهد
معاونت  سرپرست 
امور  هماهنگــی 
نــی  ا عمر
ی  ر ا ند ســتا ا
خراسان رضوی با 
اشــاره بــه اقدام 
مدیریت شهری برای آغاز عملیات اجرایی 
1۲ پروژه شــهری در شــهرک های شهید 
رجایی و باهنــر گفت: معتقدیم اجرای این 
تعداد پروژه بااعتبــار ۲۴00 میلیارد تومان 
حاشیه شــهر را به تدریج به متن پیوند می 

دهد.
مهــدی ســالیانی در این مراســم افزود: 
استانداری به عنوان مسئول ستاد بازآفرینی 
استان، مسئولیت بازآفرینی را برعهده دارد.

وی اضافه کرد: خراسان رضوی دارای 31 
شــهر با پهنه های ناکارآمــد و بافت های 
فرســوده با جمعیت یک میلیون و هفتصد 
هــزار نفری اســت که بزرگ تریــن آن با 
جمعیت یک میلیون و 300 هزار نفر متعلق 

به حاشیه شهر مشهد است.
ســالیانی بیــان کــرد: برای ســاماندهی 
پهنه هــای ناکارآمد به اعتبــاری بالغ بر 8 
هزار میلیارد تومان نیاز اســت و در مجموع 
تاکنون و طی ســالهای گذشته پروژه هایی 
به مبلغ حــدود یک هــزار و 500میلیارد 

تومان در این مناطق اجراشده است.
وی ادامــه داد: معتقدیــم بااعتبــار ۲هزار 
و ۴00 میلیــارد تومانی که بــرای اجرای 
پروژه های عمرانی در مناطق حاشیه ای در 
نظر گرفته شــده و امروز شاهد آغاز بخشی 
از آن هستیم این مناطق به تدریج به متن 

خواهند پیوست.
سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی 
استانداری خراســان رضوی گفت: در کنار 
این اقدامات، در حوزه اقدام ملی مســکن 
نیــز احــداث ۴۷ هــزار واحد مســکونی 
پیش بینی شــده اســت که از این تعداد ۶ 
هزار واحد در پهنه های حاشیه شهر مشهد 

احداث خواهند شد..

تلاش مدیریت شهری تعادل و توازن بخشی 
ارائه خدمات به نقاط مختلف شهر است

شــورای  رئیــس 
شــهر  اســلامی 
مشهد گفت: تمامی 
مدیریت  تــلاش 
و  تعادل  شــهری 
ارائه  بخشی  توازن 
خدمات به نقاط مختلف شهر به ویژه مناطق کم 

برخوردار و پیرامونی است.
 محمد رضا حیدری در این مراسم افزود: ایده 
طرح اجرای پروژه های توسعه محور در مناطق 
حاشیه شــهر در ماه رمضان در دیدار اعضای 
شــورای شهر با تولیت آســتان قدس رضوی 
مطرح شــد.وی ادامه داد: اطمینان داریم که 
لطف امام رضــا )ع( بر این پروژه ها تاثیر گذار 
خواهد بود، این گونه تفاهم کردن ها ســخت 
اســت اما با لطــف امام رضــا)ع( و همدلی و 
همراهی موجود در اســتان، این طرح ها ظرف 
چهار ماه وارد فاز اجرایی شــده است.حیدری 
تصریح کرد: حاشیه نشــینی یــک واقعیت در 
مشهد اســت، اما نوع برخورد با حاشیه نشینی 
مهم اســت، در همین راستا تلاش شهرداری 
ایجاد توازن در ســرانه خدمات این مناطق با 
سطح شهر است اما موانعی در این مسیر وجود 
داشته است.وی با اشاره به اینکه تاکنون تلاش 
های امدادی در این مناطق انجام می شــد و 
امروز کاری بنیادی برای ســاماندهی حاشیه 
شهر آغازشده است، اظهار کرد: هدف شورای 
پنجم نیــز از ابتدا اجرای پروژه های توســعه 
محور در مناطق حاشیه شــهر بوده و هست.
رئیس شــورای اسلامی شهر مشــهد افزود: 
اجرای پروژه های بنیادی منجر به توانمندسازی 
ساکنان شده و تحرک توسعه را ایجاد می کند.

حیدری بابیان اینکه در کنار اجرای این پروژه ها 
۲ هــزار میلیارد ریال نیز در قالب مشــوق ها 
برای ســاماندهی این مناطق اختصاص یافته 
است، خاطرنشــان کرد: برای پیشبرد این کار 
و مشارکت مردم، دفاتر تسهیلگری در مناطق 
هدف بازآفرینی نیز راه اندازی شــده اســت.

وی ادامه داد: امیدواریم با عملیاتی شــدن این 
پروژه ها شــاهد اصلاح بافت های فرسوده در 

مناطق مختلف به ویژه حاشیه شهر باشیم.

48 درصد از کل بودجه شهرداری به هزینه های عمرانی اختصاص می یابد

اختتامیه مسابقه ملی دانشجویی ساماندهی پل کشف رود

مدیرکل دفتر برنامه، بودجه و ارزیابی عملکرد شهرداری مشهد گفت: ۴8 درصد از 
کل بودجه شهرداری به هزینه های عمرانی اختصاص دارد.

به گزارش صبح امروز جمال حســن بارانی اظهار کرد: مدیریت راهبردی سازمان 
یکــی از مهم ترین فرآیندهــا و ابزارهای مدیریتی جهت حرکت به ســوی نقطه 
مطلوب و شناســایی نقاط قوت و ضعف در هر ســازمان اســت و این مسئله در 
ارتقای بهره وری ســازمانی و شناسایی نقاط ضعف و در نتیجه برنامه ریزی جهت 
بهبود آن ها نقش کلیدی دارد.وی ادامه داد: هر ســازمان باید جهت پیشبرد اهداف 
و سیاســت های خود از یک الگوی مناســب بهره گیرد و ازآنجایی که نظام های 

ارزیابی عملکرد به طور عمومی و به آســانی از یک سازمان به سازمان دیگر قابل 
انتقال نیســت، ســازمان ها باید به طراحی یک نظام کارآمد و متناســب با شرایط 
خود، اقدام کنند که این نظام در شــهرداری مشــهد از طریــق طرح ریزی فرآیند 
مدیریــت راهبردی اجرایی شــده و مهــم ترین کارکردهای آن شــامل افزایش 
شــفافیت و پاسخگویی، کنترل مســتمر جریان امور و افزایش بازدهی، کارایی و 
اثربخشــی ســازمان، انطباق عملکرد واحدهای اجرایی با استراتژی های سازمانی 
و بازبینی برنامه ها، پروژه ها، بودجه بندی، اســتراتژِی ها و شــاخص ها است.بارانی 
تاکید کرد: منابع درآمدی شــهرداری مشــهد به دو صورت پایدار و ناپایدار است، 

از جملــه ویژگی های درآمدهای پایدار، قابل وصول و قابل جایگزینی و ســازگار با 
توسعه شهری است که باگذشت زمان افزایش پیدا می کند، درآمدهای ناپایدار نیز 
درآمدهایی هســتند که ویژگی درآمدهای پایدار را ندارند ولی شهرداری ها ناگزیر 
هستند برای تامین هزینه های شهر از آن ها بهره ببرند، کل درآمدهای شهر از سه 

گروه درآمدها، فروش دارایی ها و استقراض به دست می آید.
وی بابیان اینکه ۴۴ درصد از کل درآمدهای عمومی شــهرداری را درآمدهای غیر 
ساختمانی تشــکیل می دهند، گفت: پرداخت به موقع عوارض و مالیات ها توسط 

شهروندان نقش مهمی در پیشبرد سریع تر پروژه های عمرانی شهر ایفا می کند.

اختتامیه مســابقه ملی دانشجویی ساماندهی پل کشف رود برگزار شد. به گزارش 
صبح امروز، ساســان نورین مقدم، مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شهری 
شهرداری مشهد در مراسم اختتامیه مسابقه ملی دانشجویی طراحی پل کشف رود 
که با حضور رئیس کمیســیون ویژه توســعه و بهسازی توس و جمعی از اساتید و 
دانشجویان برخی از دانشــگاه های کشور برگزار شد، اظهار کرد: آرامگاه فردوسی 
و منطقه تاریخی توس از اهمیت زیادی برای فارســی زبانان برخوردار اســت، لذا 
مدیریت شــهری در این دوره توجه ویژه ای به ســاماندهی و آبادانی این منطقه 
داشته است.وی افزود: با توجه به این موضوع در دوره پنجم شورای شهر کمیسیون 
ویژه توســعه و بهسازی توس تشکیل شــد.مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی 
و شــهری شهرداری مشــهد با اشاره اینکه طی سه ســال گذشته اقدامات خوبی 
در راستای ساماندهی آرامگاه فردوســی و منطقه تاریخی توس از سوی مدیریت 
شــهری انجام شده اســت، بیان کرد: یکی از این اقدامات ســاماندهی جلو خوان 
آرامگاه فردوســی و تصویب طــرح راهبردی توس در شــورای عالی معماری و 
شهرســازی است.نورین مقدم خاطرنشــان کرد: برای توسعه و بهسازی توس در 
طرح راهبردی و همچنین طرح تفصیلی پروژه های متعدد زیرساختی از منظر شهر 

و فرهنگی تعریف شده است که به تدریج مراحل مطالعاتی خود را طی می کند.
مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شــهری شــهرداری مشــهد، با اشاره به 
برگزاری مسابقه ملی دانشجویی ساماندهی پل کشف رود تصریح کرد: برای اولین 

بار در راســتای اســتفاده از طرح ها و ایده های کارشناسان به ویژه جوانان، اقدام به 
برگزاری مسابقه ساماندهی پل کشف رود کرده ایم.

وی اضافه کرد: باوجود شــیوع ویروس کرونا خوشــبختانه استقبال خوبی از این 
مسابقه شد و در مرحله اول ۲00 نفر از دانشجویان دانشگاه های مختلف کشور در 

قالب گروه ها و یا انفرادی طرح های خود را ارائه دادند.
مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شــهری شــهرداری مشهد گفت: پس از 
داوری در مرحله اول 50 طرح به مرحله نهایی راه یافته و با داوری از سوی اساتید 
برجســته دانشگاه های معتبر کشــور اثرهای برتر انتخاب و در این مراسم از آن ها 
تقدیر خواهد شــد. امیدواریم از این پس نیز بتوانیم از ایده های مختلف در طراحی 

و اجرای پروژه های شهر استفاده کنیم.
شاهد ثمره و خروجی اندیشه و تفکر دانشجویان برای احیای توس هستیم

همچنین سید مسعود ریاضی، رئیس کمیسیون ویژه توسعه و بهسازی توس شورای 
اســلامی شهر مشهد در اختتامیه »اولین مســابقه ملی دانشجویی توس« و تقدیر 
از طرح های برتر ارائه شــده برای ساماندهی پل کشــف رود، اظهار کرد: سه سال 
گذشــته و پس از روی کار آمدن شورای پنجم، کمیسیون توسعه و بهسازی توس 
تشکیل شد.وی بابیان اینکه امروز شاهد ثمره و خروجی اندیشه و تفکر دانشجویان 
برای احیای توس هستیم، افزود: فعالیت های دانشجویی همیشه هیجان انگیز است 
چراکه درگیر کلیشــه  ها و ترس  های حرفه ای نبوده و دانشجو می تواند ذهنش را 

جــولان دهد و آثاری خلق کند که در آینده از آن بهره گرفت و اجرایی کرد.رئیس 
کمیســیون ویژه توسعه و بهسازی توس شورای اسلامی شهر مشهد بیان کرد: در 
این رویداد ایده های نســل جوان به بهترین شکل به کار گرفته شده و کمتر شاهد 

چنین فرصت و چنین استقبالی هستیم که هر دو را به فال نیک می گیریم.
ریاضی خاطرنشــان کرد: تمرکز ما صرفا روی بنا، ساختمان، خشت، گل و سنگ 
نبوده و ســعی کردیم زیرســاخت هایی فراهم شــود که از این طریق هنرمندان، 
دانشــجویان، جوانان و متشخصین و شاهنامه  پژوهان همه مشارکت داشته باشند 
و شاهنامه و فردوسی بین مردم ساری و جاری شود. امیدواریم از دل این طرح ها، 

کار اجرایی خوبی ایجاد شود.
در این مراسم از طرح های برگزیده با اهدا هدایایی تجلیل شد.
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 4 گل و مخفی شدن مرد اول بازی پرسپولیس و شارجه

حامد لک؛ با دست و پای اضافی مقابل ژاوی!
جذاب ترین نمای نزدیک از گلر پرســپولیس 
زمانــی به نمایش در آمد کــه او بعد از یک 
سیو عالی مقابل ضربه ویلیتون در واکنش به 
اعتــراض دو مدافع میانی با اعتماد بنفس به 

دنبال پایان دادن ماجرا بود.
به گزارش »ورزش سه«، چیزی که برخلاف 
روش اغلب گلرهای ایرانی اســت که بعد از 
سیوهای موفق، به ســمت مدافعان وسط و 
هافبک هــای دفاعی قــدم برمی دارند و آنها 
را بــه کم کاری متهم می کننــد. حامد اما در 
شــرایطی که ســال ها بعد از علاقه پنهان 
نشده اش به پرسپولیس، به این تیم پیوسته، 
حرف دیگــری را مدنظر قرار داده؛ آرامش و 
تمرکز برای موفقیت و پس گرفتن جایگاهی 
که از او به عنوان دروازه بان مســتعد فوتبال 

ایران دریغ شده است.
جدایــی علیرضا بیرانونــد در روزهای پایانی 
فصل گذشــته و نمایش پرنوســان بوژیدار 
رادوشوویچ یک سوال و نگرانی بزرگ برای 
هواداران و البته کارشناســان این تیم شکل 
داد: »با این وضعیت در آســیا وضعیت به چه 

شکل خواهد بود.«
 جذب حامد لک هم البته با انتقاداتی زیادی 
در همان ابتدا همراه بود. گلر فصل گذشــته 
ماشــین ســازی که تا روز پایانی برای فرار 
از ســقوط می جنگید ناگهان جــواز حضور 
و عقد قرارداد با قهرمان ایران را به دســت 
آورده بود و قرار بود اســتارت خود را در لیگ 
قهرمانان بزند. همین هــم عاملی بود برای 
انتقاد از کسی که با ادعای شماره یک بودن 
و جانشــینی علیرضا بیرانوند قــرار بود پا به 

اردوگاه سرخ بگذارد.
لک با پرســپولیس وارد دوحه و کارزار لیگ 
قهرمانان شــد. اســتارت او با پرسپولیس در 
شرایطی که این تیم با دستیابی به تنها یک 
امتیاز از کمترین شانس برای صعود برخوردار 
بود، برابــر التعاون قرار گرفــت و در همان 
دیدار اول با ســیوهای نجاتبخش خود سهم 
عمده ای در حفظ تک گل شجاع خلیل زاده 
و دستیابی به سه امتیاز برای این تیم داشت.
گلر پرســپولیس طی چهار بازی اخیر با سه 
کلین شــیت حضوری فوق العــاده از خود به 

جا گذاشــته و در عین حــال با واکنش های 
فوتبال  اهالــی  اعتماد  توانســته  دیدنی اش 
و خصوصــا هواداران این تیــم را جلب کند. 
لــک تنها با دریافت یــک گل که آن هم از 
روی نقطــه پنالتی بوده طی چهار بازی اخیر 
توانسته از خود دفاع کند و به دنبال این است 
تا با تــداوم این روند خــود را آماده یکی از 
چالش های بزرگ در دیدارهای آسیایی کند. 
جایی که تیمش باید در جدالی حساس مقابل 
الســد قطر قرار گیرد؛ رقیب چند سال اخیر 
ســرخ ها در مسیر آســیایی و خاطرات تلخ و 
شیرینی که برای این تیم شکل گرفته است. 
این ضربه ســر ژاوی برابر پرســپولیس در 
مرحله نیمــه نهایــی ۲018 و در ثانیه های 
پایانی بازی که با واکنش دیدنی بیرانوند تیم 
را به فینال رساند. آیا حامد لک قابی جدید از 
ناکامی برابر ستاره اسپانیایی شکل می دهد؟
از پنجه طلای بیرانوند تا لک چهار دست 

و هشت پا!
بیرانونــد در زمــان حضور در پرســپولیس 
خاطرات شــیرینی برای این تیم شکل داده 

ماندنی ترین  و  جالب تریــن  مطمئنا  اســت. 
خاطره برای هواداران این تیم در مرحله نیمه 
نهایی ۲018 باشــد. جایی که در ثانیه های 
پایانی بیرانوند در جدال با الســد ضربه ســر 
ژاوی را با واکنشــی دیدنی مهار و تیم را به 

فینال رساند.
 اکنون حامد لــک وارت پیراهن دروازه بانی 
پرسپولیس شــده و تا به اینجا توانسته حتی 
فراتر از انتظارات ظاهر شود. قابل تامل ترین 
صحنه های ثبت شــده توســط او مربوط به 
واکنش های در مصاف تــک به تک با رقبا 
اســت. جایی که ایــن گلر خــوش اندام با 
خروج های جســورانه اش به بهترین شــکل 
ممکن از دســتان و پاهای خود سود برده و 

مانع از باز شدن دروازه تیمش شده است.
کافی اســت به بــازی آخر ایــن تیم مقابل 
الشارجه نگاهی بیندازیم. حریفی که طی دو 
بازی اخیر خود دو برد باورنکردنی به دســت 
آورد و الدحیل و التعاون را با 10 گل شکست 
داد. پرسپولیس برای صعود به برد نیاز داشت 
و گل دقایــق ابتدایی همــان هدفی بود که 

آنها دنبال می کردند و به آن دســت یافتند. 
با این حال بعد از گلی که شــجاع خلیل زاده 
به ثمر رســاند، حریف که از قدرت تهاجمی 
بالایی برخوردار بود توســط ولیتون وریاس 
پشــت مدافعان این تیم صاحب فرصت ایده 
آلی شــد که این خروج فــوق العاده لک بود 
کــه مانع از دریافت گل برای این تیم شــد. 
دومین واکنش لک هم مربوط به نیمه دوم و 
باز هم شــرایطی تک به تک بود و اینبار هم 
ولیتون مقابل او و دست و پای باز این گلر که 
زاویه را تنگ  و غیرقابل دسترسی کرده بود، 
ناکام ماند. در مقابــل خروج های حامد لک 
شــاید تنها بتوان با واژه استثنایی به تمجید 
آنها پرداخت. دو ســیوی که در کنار نمایش 
دیدنی او در جدال ابتدایــی برابر التعاون باز 
هــم در مصاف های تک به تــک، تیم را در 
آســیا حفظ کرد. نمایشی مشابه مانوئل نویر 
را در جدال فوق العاده ای که برابر پاریســن 
ژرمن در فینال لیگ قهرمانان اروپا پشت سر 
گذاشت و در نهایت با کسب عنوان قهرمانی 

برای باواریایی همراه شد.

عنوان بازیکن هفته ششم لیگ قهرمانان آسیا 
در تسخیر ایرانی ها

سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا انتخاب بهترین بازیکن هفته ششم لیگ قهرمانان آسیا را به نظرسنجی 
گذاشــته است. در این نظرســنجی پنج بازیکن ایرانی حضور دارند.به گزارش مهر، هفته ششم لیگ 
قهرمانان آســیا در منطقه غرب این قاره شــب گذشته به پایان رسید و در نهایت تیم های استقلال و 
پرسپولیس از ایران با کسب نتایج درخشان مقابل حریفان خود، راهی مرحله یک هشتم نهایی شدند. 
سپاهان هم باوجود برد مقابل السد قطر، از صعود به مرحله بعد بازماند.کنفدراسیون فوتبال آسیا در پایان 
هفته ششم، انتخاب برترین بازیکن هفته را به نظرسنجی گذاشته و هشت بازیکن را کاندیدای کسب 
این عنوان معرفی کرده است. در این لیست نام پنج بازیکن ایرانی دیده می شود.در صدر این بازیکنان، 
مهدی قائدی مهاجم استقلال قرار دارد که در دیدار این تیم با الاهلی عربستان یک گل زد و یک پاس 
گل داد. سایت AFC به این مهاجم ایرانی نمره 8.۶ را داده و از وی به عنوان بازیکنی یاد کرده است 
که در دیدار با الاهلی درخشیده است.نفر دوم این لیست سجاد شهباززاده مهاجم تیم سپاهان است که 
نمره ۷.۷ را کسب کرده است و در دیدار با السد قطر هم یکی از دو گل سپاهان را به ثمر رساند.احسان 
پهلوان هافبک تیم پرسپولیس هم بعد از شهباززاده و با همان امتیاز ۷.۷ در رده سوم قرار دارد. پهلوان 
در بازی پرسپولیس مقابل الشارجه و برد ۴ بر صفر نماینده ایران نقش پررنگی داشت.»لابا« بازیکن 
تیم العین، »جلال الدین ماشاریپوف« بازیکن تیم پاختاکور و »هیثم علی« بازیکن تیم السد قطر هر 

کدام با ۷.۶ در رده های بعدی قرار دارند.
در ادامه این لیســت نام شجاع خلیل زاده مدافع و عیسی آل کثیر مهاجم پرسپولیس هم که در بازی 
با الشــارجه با ضربه سر موفق به گلزنی شدند، دیده می شود. AFC به هر کدام از این بازیکنان نمره 
۷.5 داده است.در نهایت AFC از مخاطبانش خواست است تا روز ۲۷ سپتامبر )روز یکشنبه( به بهترین 

بازیکن این هفته به انتخاب خودشان رای بدهند.

نامجومطلق: پاختاکور را آنالیز کرده ایم
سرمربی اســتقلال می گوید تیم پاختاکور ازبکستان را آنالیز کرده و آمادگی لازم را برای این مصاف 
دارد.به گزارش ایسنا، مجید نامجومطلق، سرمربی استقلال در نشست خبری قبل بازی تیمش مقابل 
پاختاکور ازبکســتان در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گفت: ما تیم حریف را آنالیز کردیم و از نکات 
مثبت و منفی این تیم استفاده می کنیم و امیدوارم یک بازی خوبی را به نمایش بگذاریم. در بازی اول 
به خاطر اینکه در شرایط مسابقه قرار نداشتیم اما رفته رفته شرایط بهتری به دست آوردیم. ما در بازی 
با الاهلی فوتبال خوبی را به نمایش گذاشــتیم. بازی پیش رو یک برنده خواهد داشــت. چند بازیکن 
مصدوم داریم و امیدواریم بازیکنان مان به بازی برسند. مقداری خستگی در بازیکنان وجود دارد و باید 
روی ریکاوری و مسائل روحی و روانی کارهای لازم را انجام دهیم تا در بازی پیش رو موفق باشیم.
سرمربی استقلال خاطرنشان کرد:  ما تعداد بازی کمتری انجام دادیم و از نظر شرایط بدنی به نسبت 
سایر رقبا، از وضعیت بهتری برخوردار هستیم اما جنبه منفی این مساله این بود که از شرایط بازی دور 
بودیم و اگر الوحده در بازی ها حضور می کرد، شــانس داشــتیم به عنوان صدرنشین صعود کنیم و در 
مرحله بعدی به تیم بهتری برخورد کنیم.او در ادامه درباره نقش بازیکنانی همچون شیخ دیاباته، ارسلان 
مطهری و مهدی قایدی و احتمال جدایی آن ها از تیم گفت:  ما ۲5 بازیکن مهم داریم و این بازیکنان 
از کیفیت خوبی برخوردار هستند. ما کار گروهی انجام می دهیم و همه بازیکنان در موفقیت ما نقش 
دارند. شاید گل ها توسط چند نفر زده شود اما همه بازیکنان پیروزی ما نقش دارند. ما قبل از اینکه گل 
اول را به الاهلی بزنیم، سید حسین حسینی یک مهار بسیار خوب داشت که باعث شد ما به پیروزی 
برسیم. همانطور که بازیکنان در پیروزی نقش دارند، در شکست های ما هم نقش دارند. این بازیکنان 
ذکر شده با ما قرارداد دارند و فصل بعد در خدمت تیم هستند و اگر اتفاقی هم بیفتد، به مسائل مدیریتی 

ربط دارد و دیگر از دست ما خارج است.
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هلال احمر: در توزیع واکسن آنفلوانزا در مجلس نقشی 
نداشتیم

ســخنگوی جمعیت هلال احمر با اشــاره به اینکه جمعیت هلال 
احمر تاکنون اقدام به توزیع و پخش واکسن آنفلوانزا نکرده است، 
گفت: هلال احمر در توزیع این واکســن در مجلس نقشی نداشته 
اســت. محمد نصیری در گفتگو با تسنیم با اشاره به اینکه جمعیت 
هلال احمر تاکنون اقدام به توزیع و پخش واکسن آنفلوانزا نکرده 
اســت، اظهار کــرد: در این زمینه، این مجموعــه تابع تصمیمات 
سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت است. وی تصریح کرد: نحوه 
توزیع واکســن آنفلوانزا نیز از طریق سازمان غذا و دارو به جمعیت 
هلال احمر اعلام شده و به زودی نیز فرایند توزیع آن آغاز خواهد 
شد. نصیری در پاســخ به این پرسش که آیا جمعیت هلال احمر 
در ارتباط با در اختیار گذاشــتن واکسن آنفلوانزا در مجلس شورای 
اســلامی نقش داشته اســت یا خیر، گفت: به هیچ عنوان در این 
زمینه ورودی نداشــته و هنوز واکســن آنفلوانزا از سوی جمعیت 

هلال احمر توزیع نشده است.

رئیس کمیسیون بهداشت: یک عده از این مجلس خوششان 
نمی آید، علیه آن فضاسازی می کنند

رئیس کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس گفت: برخی موضوع 
دریافت واکســن آنفلوانزا توسط مجلس را با قصد تخریب مجلس 
برجسته کردند. حسینعلی شــهریاری رئیس کمیسیون بهداشت و 
درمــان مجلس گفت: بنده در مورد صحت خبر دریافت این میزان 
واکســن آنفلوانزا توسط مجلس از رئیس سازمان غذا و دارو سوال 
کــردم که وی ضمــن تایید آن گفت: واکســن آنفلوانزا بین تمام 
مراکز بهداشــتی و درمانی توزیع شده است. نماینده مردم زاهدان 
در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: این موضوع که باید واکسن 
دریافت می کردند، حرف حقی اســت، اما بنــده معتقدم باید ابتدا 
واکســن به انــدازه کافی بین مردم توزیع می شــد بعد به مجلس 
می دادنــد. به این دلیل که فضاســازی علیه آن می شــود و مردم 
تصور می کنند که نکند خون نمایندگان رنگین تر از آن هاست. این 
نماینده مــردم در مجلس یازدهم یادآور شــد: البته ابتدا باید ۲.5 
میلیون واکســنی که قرار بود به زنان باردار و بیماران خاص داده 
شــود، توســط داروخانه ها بین آن ها توزیع می شد، بعد به مجلس 
می دادند؛ آن هم در شرایطی که از 1۶ میلیون واکسن درخواستی 
تنهــا کمتر از ۲ میلیون داریــم؛ بنابراین، عجله ای نبود که در این 
شرایط سهمیه واکسن مجلس داده شود. رئیس کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: ما باید به این نکته 
توجه کنیم که یک عده از این مجلس خوششــان نمی آید و علیه 
آن فضاســازی می کنند؛ بنابراین، در ایــن مقطع زمانی و با وجود 

این شرایط موافق دریافت واکسن آنفلوانزا توسط مجلس نبودم.

خطیب جمعه قم: ترامپ آبروی ابرقدرتی آمریکا را برُد

سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های مجازی نماز جمعه قم 
در حــرم حضرت معصومه )س( اظهار داشــت: در هفته های اخیر 
دشمن کینه توز ما سه بار در مجامع جهانی مانند مجمع عمومی و 
شورای امنیت سازمان ملل متحد شکست مفتضحانه ای خورد. وی 
افزود: دشمن دنبال این بود که تحریم هایی که علیه نظام اسلامی 
وضع کرده بودند، ادامه پیدا کند، اما به فضل پروردگار تعجب است 
که حتی هم پیمانان آمریکا نیز اجازه ندادند که مانور داشــته باشد. 
وی افــزود: هم پیمانان آمریکا یک نهَ بزرگ به آمریکا گفتند و در 
بین همه کشــور ها فقط یک کشور کوچک پیدا شد که به دعوت 
آمریکا پاسخ مثبت گفت. حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: آیا این 
برای آمریکا و رئیس جمهوری که آبروی آمریکا و ابرقدرتی آمریکا 
را برُد ـ هرچند از اول هم آبرویی نداشت ـ یک ننگ نیست؟ عضو 
خبرگان رهبری همچنین با اشــاره به هفتــه دفاع مقدس یادآور 
شد: نباید تصور کنیم که دوران دفاع مقدس با سرافرازی و تقدیم 
هزاران شــهید سپری و تمام شد، دشــمن امروز جنگ فرهنگی و 
اقتصادی علیه ما به راه انداخته، تفاوت آن روز با امروز در این است 
که در دفاع مقدس همه انگیزه داشــتیم دشــمن را از خاک کشور 
بیرون کنیم، متحد بودیم و در کنار حضرت امام )ره( قرار داشتیم، 
ولی امروز دشمن برای نسل جوان تهام فرهنگی و همچنین جنگ 

اقتصادی و تحریم را طراحی کرده است.

واعظی: خون مقامات از مردم رنگین تر نیست؛ اما...
رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: خون مقامات از مردم رنگین تر 
نیســت، اما تردید نکنید اگر رئیس جمهور 1۴ یا ۲1 روز بخواهد در 
منزلش بماند قطعا به کشور و تصمیم گیری ها لطمه وارد می شود. 
محمــود واعظی درباره اینکه دفعه گذشــته که وزیر پیشــنهادی 
صمت معرفی شــد، رئیس جمهور در جلسه رأی اعتماد وی حاضر 
نشــد و پس از آن موجی از انتقاد ها را به همراه داشت و اینکه آیا 
احتمال دارد وی این بار در جلســه رأی اعتماد رزم حسینی حاضر 
شــود، گفت: بار ها گفته شده است برای مقام های کشور ستاد ملی 
مبارزه با کرونا بر اساس حساسیت مسئولیت شان دستورالعمل هایی 
را ابلاغ کرده اســت؛ البته این به معنای آن نیســت که خون یک 
مقام رنگین تر از مردم عادی ماست. رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید 
کرد: ســلامتی همه ایرانیان خواه رئیس جمهور، وزیر و یا یک فرد 

معمولی باشد، برای ما مهم است.

خط فقر برای یک خانواده 4 نفره ۱۰ میلیون تومان است
بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشــور با اشــاره به اینکه 
خط فقر در جامعه برای خانوار ۴نفره 10میلیون تومان است، گفت: 
بسیاری از کارگران توان خرید گوشی موبایل برای ادامه تحصیل 
فرزاندانشان را ندارند. حمیدرضا امام قلی تبار، بازرس مجمع عالی 
نمایندگان کارگران کشــور در گفتگو با تســنیم، درباره مشکلات 
کارگران در تأمیــن امرار معاش و هزینه هــای تحصیل فرزندان 

خود در شرایط دشــوار قدرت خرید گفت: در چند سال اخیر، آحاد 
جامعه و علی الخصوص کارگران کشورمان تحت تاثیر شدید ترین 
فشــار های اقتصادی همچون افزایش افسارگسیخته تورم، کاهش 
درآمد و کاهش قــدرت خرید، افزایش فقر روبه رو بوده اند که در 
این اواخر، مهمان ناخوانده ای به نام کرونا به آن اضافه شده است. 
ایــن معضلات، مدیریت و روال عادی زندگــی کارگران را تحت 
الشعاع قرار داده و آن ها را در تأمین هزینه های روزانه به بن بست 

رسانده است.
 از طرفی در یکی دوماه اخیر، تحمیل هزینه های تحصیل فرزندان 
کارگران چالش دیگری اســت که آن ها را به طــور فزآینده ای با 
چالش مواجه نموده است. زیرا درآمد ناچیزشان حتی کفاف تأمین 
هزینه های مسکن شان را نخواهد داد. وی ادامه داد: در این شرایط 
توانایی تأمین مخارج دیگری چون تحصیل فرزندان خود را ندارند، 
زیرا عوامل فوق منجر به ســقوط این قشر به پایین تر از خط فقر و 
فقر مطلق شده است. این موضوع از این حیث مورد تاکید است که 
بنا بر تعریف سازمان های جهانی خط فقر را حداقل درآمدی میداند 
که یک نفر بتواند در یک کشــور زندگی نماید. با توجه به برآورد 
حدود 10 میلیون تومانی خط فقر کشــورمان برای یک خانواده ۴ 
نفره و دریافت خوشــبینانه حقوق ماهیانه ســه میلیون تومان، به 
راحتــی می توان اثبات کرد که کارگران )بیش از نیمی از جمعیت 

کشورمان( در فقر مطلق هستند.
 تهران بیشترین تعداد مستاجران را در میان شهر های مختلف 

کشور دارد
بر اســاس سرشماری ســال 13۹5 مرکز آمار، بیشــترین درصد 
خانوار های اجاره نشــین به ترتیب در اســتان های تهران با ۴3.5 
درصد، البرز با ۴1 درصد، قم 3۹.3 درصد، کرمانشــاه 35.۲ درصد 
و خراسان رضوی با 3۴.۲ درصد تعلق داشته است. کم ترین تعداد 
اجاره نشــین ها نیز در اســتان های اردبیل با 1۹.۴ درصد، گلستان 
۲1.1 درصد، خراســان جنوبی و آذربایجان شرقی هر کدام ۲1.۴ 
درصد و چهارمحال و بختیاری با ۲1.8 درصد ســاکن بوده اند. در 
آبــان 13۹0 از تعداد ۲1 میلیون و ۴۹ هــزار و ۹3۴ خانوار ۲۶.۶ 
درصد خانوار ها اجاره نشــین بوده اند. مقایســه بین دو سرشماری 
ســال های ۹0 با ۹5 نشــان می دهد که خانوار های اجاره نشین از 
۲۶.۷ درصد در کل کشــور در سال 13۹0 به 30.۷ درصد در سال 

13۹5 افزایش یافته است.

جزئیات تجارت ایران با اروپا در هفت ماهه سال 2۰2۰
 اتاق بازرگانی تهران: در هفت ماهه سال جاری میلادی، میزان 
تجــارت انجام شــده میان ایران و ۲۷ کشــور اروپایی به مرز دو 

میلیارد و ۶50 میلیون یورو رســیده است. این عدد در مقایسه با 
هفت ماهه نخست سال قبل، کاهشی ۹ درصدی را نشان می دهد 
کــه بخش قابل توجهی از این کاهش، تحت تاثیر شــیوع کرونا 
بوده اســت. در ماه نخست، بیش از ۴5 و در ماه دوم بیش از ۴۲ 
درصد صادرات ایران به اروپا افزایش یافته است، اما این عدد در 
ماه های بعدی منفی شــده و در آوریل رکورد منفی ۶۴ درصد را 
به ثبت رسانده است. در دو ماه اخیر، صادرات ایران به اروپا رشد 
داشته است. میزان واردات ایران از اروپا بیش از 11 درصد کاهش 
یافته و تراز تجاری ایران در معامله با اروپا با فاصله ای زیاد، منفی 
است. مانند سال های گذشــته، آلمان اصلی ترین شریک اروپایی 
ایران به شــمار می رود و پس از آن ایتالیا، هلند، اسپانیا و فرانسه 

قرار دارند. /ایسنا

شرکتی که ۵۸ میلیون دلار پول گرفته، اما هنوز واکسن 
آنفلوآنزا را وارد نکرده است!

»ســلیمی« عضو هیأت رئیســه مجلس: دولت در زمینه اعطای 
58 میلیون دلار به یک شــرکت نورچشمی برای واردات واکسن 
آنفلوآنزا به کشــور توضیح دهد، چون شــنیده ام این ارز به کشور 
ترکیه برده شــده و واکسنی هم وارد نشــده است. نیاز ما در حال 
حاضر 1۶ تا ۲0 میلیون دوز واکسن آنفلوآنزاست که فقط بین یک 
میلیون و ۲00 هزار تا یک میلیون و ۶00 هزار دوز واکســن وارد 
کشــور شده است. این انتقاد به دولت وارد است که چرا اقدام لازم 
برای واردات واکســن آنفلوآنزا از مدت ها قبل صورت نگرفته، در 
حالی که زدن این واکســن فقط در دو هفته ابتدای مهر تاثیر دارد 

و بعد از آن دیگر کارایی ندارد.

هدف گذاری جمهوری اسلامی گرفتن بغداد نبود
ســردار علایی اولین فرمانده نیروی دریای سپاه گفت: امام انتظار 
آن را داشــتند که مردم عراق از فرصت درگیر شدن صدام با ایران 
اســتفاده کنند و حکومتشان را عوض کنند، ولی برای اینکه ایران 
حکومت بعثی عراق را عوض کند، هیــچ جایی ندیده ایم که امام 

چنین چیزی را از نیرو های مسلح یا دولت ایران خواسته باشند.

ماجرای بلیت ۶4 میلیون تومانی تهران- استانبول!
آرمان بیات کارشــناس صنعت حمل و نقل هوایی: این اتفاق یک 
پدیــده منحصر به فرد بود که اتفاق افتاد، ماجرا از این قرار بود که 
افرادی زیادی که قصد ســفر به ترکیه را داشــتند، به دلیل وقت 
سفارت کشــور هایی نظیر آمریکا، کانادا و استرالیا می خواستند، به 
هر طریقی که شــده به ترکیه بروند، امــا در این رابطه پروز های 

مســتقیم بین دو کشــور برقرار نبود و تنها در این رابطه شرکت 
قطر ایرویــز یک خط پروازی برقرار کرده بــود. زمانی که که در 
یک مســیر هوایی تنها یک شرکت به ارائه خدمات اقدام کند و در 
مقابل تقاضا نیز برای آن زیاد باشــد، طبیعتا تقاضا بر عرضه پیشی 
می گیــرد. با توجه به وضعیتی که پیش آمد، ســازمان هواپیمایی 
کشوری با مسئولان ترک اقدام به رایزنی پرداختند و در اولین گام 
پرواز های شــرکت ماهان به استانبول در حال برقراری است. سایر 
شــرکت هایی نظیر ایران ایرتور، زاگرس و قشــم ایر نیز به زودی 
پرواز های خود به ترکیه را از ســر خواهند گفت، ترکیش ایرویز نیز 
برنامــه جدید پروزای خود به تهــران را اعلام کرده که آن نیز به 

زودی عملیاتی خواهد شد. /فرارو

موسوی خوئینی ها می خواهد جای خاتمی را بگیرد؟
علی صوفی گفت: آقای موســوی خوئینی هــا می خواهد به آقای 
خاتمی کمک کند و حتما قصدی برای تصدی جایگاه او در جریان 
اصلاحات را ندارد. آیت الله موســوی خوئینی ها اخیرا در یادداشتی 
بــا تأکید بر ضرورت حضور حداکثــری اصلاح طلبان در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال آینده نوشــت که: »چرا ما صحنه را ترک 
کنیم؟ آیا عرصه را ترک می کنید تا معلوم نشود که آنان چه بر سر 
انتخابات می آورند؟ هرگز چنین گمانی به شــما گرامیان نمی رود. 
پس در انتخابات شــرکت کنید، یا پیروزی، یا افشای بیشتر چهره 
کســانی که انتخابات را به بازی گرفته اند«. یادداشــت اخیر او که 
در کانال شــخصیِ تلگرامی اش منتشر شــد، واکنش های زیادی 
را به همراه داشــت. برخی گفتند این نامه از ســر دلســوزی بوده 
اســت، برخی دیگر آن را یک دســتور انتخاباتی به اصلاح طلبان 
قلمداد کردند و برخی دیگر نیز مطرح کردند که موسوی خوئینی ها 
می خواهد جای محمد خاتمی بنشــیند و رهبری جریان اصلاحات 

را در دست بگیرد.
علی صوفی، فعال سیاســی اصلاح طلب در تحلیل این یادداشــت 
گفت: »یادداشت اخیر آقای خوئینی ها را باید نوعی بازگشت او به 
عرصه سیاسی قلمداد کنیم. او بعد از مدت ها گوشه نشینی سیاسی، 
امسال یک نامه به رهبر انقلاب نوشت که بازتاب زیادی داشت و 
یادداشت اخیر او هم که رویکرد انتخاباتی اصلاح طلبان را مشخص 
می کند. با توجه به ســابقه ای که آقای خوئینی ها در انقلاب دارد و 
بــا توجه به جایگاه او در بین نیروهای اصلاح طلب می توان انتظار 
داشت که یادداشت اخیرش زمینه مشارکت همه جانبه اصلاح طلبان 

در انتخابات را فراهم کند«.
 منبع تابناک

 ماجرای بلیت ۶۴ میلیون تومانی تهران- استانبول!/ واعظی: خون مقامات از مردم رنگین تر نیست؛ اما.../ شرکتی که
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